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Uvodnik

Igor Gregori

Deželni koledar 
Maya

Da za deželno  vlado in  desno  sredinsko 
večino v deželnem  svetna slovenska narod
na skupnost v Italiji in  n jeni letošnji p ro

blem i niso prioriteta, je bilo že znano. Da se pa 
ta odnos razteza vse do groteskne burke in  "za- 
frkancije", no, tega pa si najbrž n i n ihče mislil. 
Verjetno tud i sam a deželna svetnika Igor Ga
brovec in  Igor Kocijančič ne, ko sta n a  novi
narskem  srečanju, ki je b ilo  v sredo, 19. de
cembra, na sedežu deželnega sveta v Trstu, po 
dala žalostno sliko politične blokade vladajoče 
koalicije do m anjšine in  splošno slabo sodelo
vanje pristojnih deželnih uradov glede iskanja 
rešitve za kritično stanje naših  ustanov. 
Svetnika sta novinarsko srečanje sklicala dan 
po  koncu obravnave finančnega zakona za le
to 2013 (pred finančn im  zakonom  je deželni 
parlam en t že sprejel večnam enski zakon). V 
tej poslednji bitki sta slovenska politika cilja
la n a  udejanjanje štirih prioritet, ki so za našo 
narodno  skupnost ključnega pom ena. N ajpo
m em bnejši sta zadevali prevzem  brem ena v 
višini štiristotisoč evrov s strani dežele, ki jih 
je lan i iz svojega p ro računa nakazala zaradi 
neizplačitve celotnega zneska, ki ga je m orala 
država nakazati m anjšini, in  posojilo dežele 
za letošnji prim anjkljaj v višini devetstotisoč 
evrov; poleg tega sta Gabrovec (SSk) in  Ko
cijančič (Stranka kom unistične prenove) zah
tevala, naj dežela kot u stan o v n i član  SSG 
nakaže gledališču znesek 160 tisoč evrov pri
spevka, obenem  sta poskusila zagotoviti nekaj 
sredstev za čezm ejne program e Slovenija-Ita- 
lija.
"O bračun najine bitke je dokaj jalov", je dejal 
Kocijančič in  obrazložil, da je deželna vlada 
od štirih postavk ugodila le financiranju  SSG 
(kar je m ed ostalim i gledališkimi ustanovam i, 
ki se prav tako nahajajo  v stiski, sprožilo val 
nelagodja, celo p ravega 'kan iba lizm a') in  
nakazala n edo rečeno  m ožnost glede skope 
podpore čezm ejnim  oddajam . "Pristojnim  or
ganom  sva ponud ila  vse potrebne in stru m en 
te, da bi lahko tem eljna vprašanja rešili, dejan
sko pa ostajajo problem i še odprti", je dodal 
Gabrovec in  obrazložil, da je računovodska 
deželna služba sprva pristala n a  posojilo 900 
tisoč evrov slovenskim  ustanovam .
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POGOVOR | Damijan Terpin

"Puške ne bomo vrgli v koruzo! / /

S loven ci v  Italiji sm o  pred n o v im i  
v o liln im i kam panjam i. Najprej b o 
d o , verjetn o  m eseca  februarja, n a  
vrsti p arlam en tarn e v o litv e , n a to  
b o d o  aprila n a  vrsti d eže ln e vo litve . 
Kakšna je današnja p o litičn a  slika  
gled e koalicij, povezav, kandidatov  
in  program ov ob  b ližajoči se v o liln i 
preizkušnji, n am  je p oved al dr. D a
m ijan  Terpin, d eže ln i tajnik stranke 
Slovenska skupnost.
Ita lija n sk i p a r la m e n t in  vsa ita lija n 
ska p o lit ik a  sta dokazala , da ju  bo lj 
m a lo  z a n im a  m n e n je  d ržav ljanov , 
b o lj ju  za n im a  o b la s tn išk i p r is to p , 
p o  k a te re m  se n a to r je  in  p o sla n c e , 
n a m e s to  d r ž a v lja n o v  n a  v o litv a h ,  
izb ira  n e k a j  v e lik ih  s tra n k a rsk ih  
"še fo v "  v  R im u . Seveda  b o d o  izb ra 
li takšne, k i  b o d o  n jim  p o s lu š n i in  
ub o g ljiv i, ka r  je  seveda  p ra v i šk a n 
dal.
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4. Božični dobrodelni koncert v spomin na
v

dr. Mirka Špacapana

Krožek Anton Gregorčič

V A B I J O

Angelica Špacapan - klavir in poezija 
M1PZ Emil Komel - zborovodja Damijana Čevdek 

Jug
Skupina kitar - SCGV Emil Komel

Solange Degenhard in Robi Cotič - recitacije 
MePZ Podgora - zborovodja Peter Pirih 

Oktet Vrtnica iz N ove Gorice - umetniški vodja Marko Munih

Slavnostni govornik Hadrijan Koršič 

Petek, 11. januar 2013 ob 20.30, župnijska cerkev sv. Justa v Podgori.

Dobrodelni izkupiček bo namenjen neprofitnemu društvu “Paliativna oskrba -  Mirko Špacapan ljubezen za vedno” iz Vidma, ki nudi pomoč pri paliativni negi za onkološke bolnike.

s«
Za naše naročnike:

NOVI

S GLAS
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Kulturni dom v Trstu /  Sprejem ob Dnevu samostojnosti in enotnosti RS

23. december 1990: Slovenija 
naj postane samostojna 

in neodvisna država!
Foto IG" lovenski državni praznik 

(dan sam ostojnosti in  
enotnosti) je povezan s 

slovenskimi, evropskimi in  sve
tovnim i p relom nim i dogodki. 
Gibanje slovenske pomladi, ki se 
je leta 1989 utelesilo v Demokra
tični opoziciji S loven ije  (De
mos), se je dogajalo vzporedno 
in  istočasno z evropskim i de
m okratičnim i gibanji, kot so bi
li npr. poljska Solidarnost, češki 
Državljanski forum  ali madžar
ski D em okratični forum . Slove
nijo je leta 1988 posebej razvnel 
ljubljanski vojaški proces proti 
Janezu Janši in  ostalim  trem  ob
tožencem  (zadeva JBTZ), v rhu
nec pa je pom ladno gibanje do
seglo z razglasitvijo (25. junija 
1991) in  z m ednarodn im  priz
nanjem  neodvisne slovenske 
države (15. januarja 1992). Slo
venci takrat n ism o zam udili 
zgodovinske priložnosti", je 
dejal generaln i konzul Repu
blike Slovenije Dimitrij Rupel v 
svojem nagovoru pred m nožico 
predstavnikov slovenske narod
ne skupnosti, sil javnega reda, 
tržaškim  županom  Robertom  
Cosolinijem, predsednico pok
rajine Mario Tereso Basso Po ro
pat in  drugim i gosti, ki so se v 
četrtek, 20 . decembra, udeležili 
sprejema v Kulturnem domu, na 
katerem  je GK počastil dan sa
m ostojnosti in  enotnosti Repu
blike Slovenije.
Slovenski dolgoletni diplom at je

N a U rad u  V lade RS za 
S lovence v zam ejstvu  
in  po  svetu  je v sredo, 

19. decem bra , p o tek a la  p o d e 
lite v  p r iz n a n j p o sa m e z 
n ik o m , ki so zaslužn i za p o 

m e m b n o  d e lo  n a  p o d ro č ju  
o h ra n ja n ja  s lo v en stv a  te r  za 
iz k az an o  skrb  s lo v en sk im  
ro jak o m  v  z a m e js tv u  in  po  
svetu.
M in istrica  L judm ila N ovak  je 
ob  p o d e litv i dejala, d a  je b iti 
S lovenec v S loveniji povsem  
log ično , o h ra n ja n je  slo v en st
va d aleč  o d  d o m o v in e  p a  n i

v svojem posegu obnovil tedanje 
dogajanje, ki je bilo  ključnega 
pom ena za zgodovino naše m a
tične domovine.
"6. decem bra 1990 je Skupščina 
Republike Slovenije  sprejela 
Zakon o plebiscitu o sam ostoj
nosti in  neodvisnosti Republike 
Slovenije. Na plebiscitu so voliv
ci odločali o vprašanju 'Ali naj 
Republika Slovenija postane sa
m ostojna in  neodvisna država'? 
Rezultat je bil spodbuden: 
88,5% vseh volilnih upravičen
cev (95% volilnih udeležencev) 
je na vprašanje odgovorilo pritr
dilno. S tem  se niso polegli dvo
m i in  pritiski v opoziciji, predv
sem pa v tujini, vendar je sloven
ska politika dobila m andat, da 
pripravi vse potrebno za sam o
stojno državno življenje. 
O dločitev slovenskih volivcev 
23. decem bra 1990, naj S love
nija postane sam ostojna in  
neodvisna država, so leto dni ka
sneje potrdili: 'm nen ja ' Badin- 
terove arbitražne kom isije in  
m ednarodno  priznanje članic 
EU (ZDA so priznale Slovenijo 7. 
aprila 1992, OZN pa je sprejela 
Slovenijo kot 176. članico 22. 
maja 1992). Ob koncu leta 1990 
je bila večina Slovencev pre
p ričan ih , da je (neodvisna) 
država jam stvo za obstoj in  bla
ginjo slovenskega naroda. Ker se 
je to prepričanje izrazilo na ple
biscitu, lahko govorim o o n e
spornem  dejstvu.

tako  en o s tav n o . "Ko jih  o b i
sku jem , v id im , kako  se t r u 
dijo, da govorijo  slovensko, se 
pogosto  opravičijo , ker več n e  
znajo , kako jim  je h u d o , ker 
n jih o v i o tro c i n e  z n a jo  več

slovenskega jezika in  si želijo 
s lo v en sk i de l p re n e s ti  n a  
svoje p o to m c e " . Za to  so po  
n je n ih  n a lo g ah  v  velik i m eri 
zaslužne organizacije  v  Slove
niji, ki skrbijo  za stik  z ro jaki 
po  svetu , in  d a  so ti v  d o m o 
v in i d o b ro d o š li . N a d ru g i 
s tran i so tu  tu d i p red stav n ik i 
m edijev, n o v in a rji, ki skrbijo ,

Leto 1991 je bilo leto zalivske in 
jugoslovanske vojne, leto držav
n ih  udarov, leto razkroja držav 
in  njihovih povezav. Perestrojka 
in  konfederacija sta se izkazali za 
iluzorni, v Jugoslaviji se je zm 
račilo, prevladal je ultranaciona- 
listični Miloševič. Ena redkih 
luči v m raku je bila Slovenija, ki 
je na Brionih in  kasneje dožive
la sloves konstruktivnosti, na 
koncu pa m ednarodno  priz
nanje kot nac ionalna država. 
Slovenija je pridobivala ugled 
tudi zato, ker je ostala zunaj ju
goslovanske vojne, m edtem  ko 
so se druge republike/države vse 
bolj pogrezale vanjo. Slovenija je 
bila tud i edini večji dosežek, s 
katerim  se je, potem  ko je obu
pala nad  en o tno  Jugoslavijo, 
lahko pohvalila Evropska unija". 
Govornik je poudaril, "da so pa
dec Berlinskega zidu, kriza in  
razpad Sovjetske zveze bodisi 
pozitivno bodisi negativno pre
senetili m noge zahodne držav
nike. Razpadel je Varšavski pakt, 
m oderna (dem okratična, kapi
talistična) Z ahodna Nemčija si 
je priključila zaostalo in  obu 
božano (kom unistično) Vzhod
no  Nemčijo, prišlo je do širitve 
EU in NATO. Razpad Sovjetske 
zveze je bil neizbežen in  je nav
sezadnje pripeljal do regenera
cije Rusije. V primerjavi z Jugo
slavijo, ki je bila zibelki kom u
nizm a v m arsičem podobna, je 
bil razm erom a m iroljuben. Ju 

da so ro jaki p o  svetu  in  v za
m e js tv u  s e z n a n je n i z d o 
g a jan jem  v  d o m o v in i. Poleg 
teg a  p a  m e d iji p re n a ša jo  
in fo rm ac ije  o živ ljen ju  in  d e 
lovan ju  izseljenskih  n a ro d n ih  

sk u p n o sti in  m a n jš in  
v  za m e js tv u . M in i
s trica  se je o b o jim  
zah v a lila  in  jim  v  ta  
n a m e n  p o d e lila  z a h 
v a ln a  p riznan ja . 
P riz n an ja  so p re je li 
p red sed n ik  Svetovne
ga slo v en sk eg a  k o n 
gresa dr. Boris P lesko
vič, g lavn i ta jn ik  Slo
venske  izseljenske 
m a tic e  Ja n ez  Rogelj, 
g e n e ra ln i ta jn ik  Iz
se ljenskega  d ru š tv a  
S lovenija v  svetu, rav
natelj Rafaelove d ru ž
be Jan ez  Rihar. Poleg 
n jih  še n o v in a rsk a  
p o ro č e v a lk a  za RTV 
S lovenija iz Furlanije 
Ju lijske  k ra jin e  
M irjam  M uženič , n o 
v in a rsk i p o ročevalec  
za RTV S loven ija  iz 
K oroške Lojze Kos, 

vod ite lj o d d aj za S lovence v 
Italiji n a  Televiziji Koper Igor 
M alalan , sodelavec u re d n iš t
va za S lovence po  svetu  revije 
za S lovence p o  svetu  te r  z u 
n an ji avtorski sodelavec Radia 
S loven ija  Iv an  M erljak  in  
u re d n ik  oddaje S lovencem  po  
svetu  in  v d o m o v in i n a  Radiu 
O gnjišče M atjaž M erljak.

goslavija je - kar je bilo za m n o 
ge opazovalce nerazum ljivo - 
m odernizaciji nasprotovala iz
redno srdito, pri čem er je zasta
vo nosila Miloševičeva Srbija". 
Te preizkušnje so bile tedaj, da
nes so pred nam i nove. "Pre-

/ / n  o natančnejšem  pre- 
\ - J gledu ukrepa pa sva 

J .  ugotovila prevaro: 
dejansko bi dežela denar za po
sojilo črpala iz m ilijona evrov, ki 
ga posvetovalna komisija za Slo
vence še ni razdelila prim arnim  
ustanovam  za tekoče leto..."
Na seji deželnega sveta sta Ga
brovec in  Kocijančič iztržila le 
odobritev resolucije, na podlagi 
katere so določeni preverjanje 
m ožnosti koristenja neizkorišče

n ih  sredstev iz zaščitnega zako
na, nam enski poseg, da se lahko 
'p rečno ' uporabljajo določena 
sredstva m ed posam eznim i nor
m am i tega zakona, in  h itri po
stopek izplačevanja prispevkov. 
Dejstvo, da dežela računa iz leta 
v leto na vedno manjši proračun, 
n i izgovor za tako odurno  rav-

pričan sem, da se bom o Sloven
ci in  seveda tudi naši sosedje Ita
lijani pri tem  že spet izkazali z 
odločnostjo  in  preudarnostjo , 
predvsem pa potrdili samostoj
nost in  enotnost, kot je ime 
našem u prazniku", je sklenil Di-

nanje z zahtevam i slovenske 
manjšine. Prav tako ne drži izgo
vor, da je dežela nezaupljiva do 
državnih organov, češ da mora 
nam esto teh zagotoviti m anjšini 
m anjkajočo denarno  vsoto 'na 
lastne stroške'. "Naša stvarnost 
je v primerjavi s celoto m ajhna. 
Deželna vlada nas preprosto ne 
uvršča m ed svoje prioritete", je 
grenko pripom nil Gabrovec. 
Predstavnik SSk pa je kljub vse
m u predstavil še seznam korist

n ih  ukrepov za slovensko narod
no  skupnost, ki jih predvidevata 
finančni ozirom a večnam enski 
zakon. Med njim i gre om eniti 
postavke, ki so odpravile hidro- 
geološko omejitev na Krasu, poe
nostavile so dejavnost izkopa
vanja m aterialov in  om ogočile 
ponovno kandidaturo županov

mitrij Rupel.
Prijetno vzdušje je ob klavirski 
spremljavi Claudie Sedmak obo
gatil še nastop gojencev Glasbe
ne matice, violinistov Vere Stur- 
m an, Neže Zobec in  Vanje Zul- 
lianija, iz razreda Jagode Kjuder.

občin, ki niso glavna mesta pok
rajin, za tretji m andat (to mož
nost bi lahko izkoristila dolinska 
županja Fulvia Prem olin in  žu
pan Milj Nerio Nesladek, kar je
zi desno sredino). Med naštetim  
je bila om enjena še zagotovljena 
vsota deželnega prispevka za iz
peljavo kraškega pusta, financi
ranje zakona o čebelarstvu in pri
spevek za obnovo kontovelske 
cerkve. V prim eru, da bo deželni 
svet suvereno opravljal svojo na
logo do volitev (ali bolje, če bo 
sploh še kaj politične volje v pa
lači na Oberdankovem trgu v Tr
stu), bo najbrž mogoče obravna
vati zakon o prosekarju (o proti
v rednostih  za razvoj kraškega 
kmetijstva) in  zakon, ki bo fi
nanciral turistične in  atraktivne 
dejavnosti na Krasu ob stoti 
obletnici začetka prve svetovne 
vojne. Gabrovec in  Kocijančič 
bosta v tem  času predstavila tudi 
osnutek  deželnega zakona za 
zajamčeno zastopstvo slovenske
ga kandidata (o tem  pa bo od
ločala skupščina v prihodnji 
zakonodajni dobi). Ne gre poza
biti tudi, da bo deželni predsed
nik Tondo zaradi po litičn ih  
računic (takega m nenja je Ga
brovec) dokončno  odpisal do
voljenje za gradnjo uplinjeval- 
nika.
Starodavni narod Maya se je gle
de napovedi konca sveta 21. de
cembra 2012 zmotil: ali kdo ve, 
če j e nj ihov zloglasni koledar po
leg te tem e obravnaval tudi uso
do slovenske m anjšine v Italiji?

Povejmo na glas

Kaj nam prinaša novo leto 2013?
O b koncu  iztekajočega se leta in  na 

pričetku novega se skoraj vedno vpraša
m o, kako bo v  letu, k i prihaja, in  kaj 
nam  bo prineslo. Ob tovrstni m isli tudi p o m i

slim o na leto, ki je  m inilo , da bi bili bolje pri
pravljeni na novo, ki ga še n e  poznam o. Verjet
n o  pa v  resnici dobro vem o, kaj lahko  od  
prihodnjega leta pričakujemo, čeprav se stvari 
nikoli ne odvijajo p o  naših pričakovanjih, saj 
so vedno  m ožna  včasih lepša, drugič pa n e 
prijetna presenečenja. Presenečenja so danda
nes v  zraku, saj se dogaja toliko stvari in  poteka  
toliko dogodkov, da nas preveva občutek nego
tovosti, k i pa je  koristna, ker sm o tako dodatno  
osredotočeni na znane in  predvsem  nove izzive. 
Bistveno dejstvo je, da so lokalna in  svetovna  
dogajanja vse bolj povezana, kar nam  pomaga  
bolje razum eti vse tisto, kar se dogaja v  prosto
ru, v  katerem živim o. In svetovna dogajanja so 
izrazita, v  prvi vrsti obeležena z  zelo m očn im  
sprem injanjem , ki vpliva na življenje vsakega 
posam eznika kjer koli na zem eljski obli. Izve
denci trdijo, da zelo hitro stopajo v  središče p o 
m em bnosti vse m očnejše države v  razvoju, kar 
ima za posledico ekonom ske prem ike in  še p o 
sebej krizo v  razvitem svetu, ki jo  vsak dan bolj 
čutim o na svoji koži. Kriza je  torej ena od  posle
dic nastajanja novega sveta, ki bo še trajalo in  
bom o njegovih pretresov gotovo deležni tudi 
m i. Eden od  pretresov je  nadalje vse bolj 
razširjeno prepoznanje, da sedanja politika ne  
odgovarja več n ovem u  času, predvsem  zaradi

prevelike oddaljenosti od  ljudi in nesposobno
sti odkritega nagovarjanja. Tukaj se je  presene
tljivo izkazal slovenski narod, ki je na celotnem  
svojem  ozem lju jasno povedal, da je treba priče
ti stvari voditi drugače, gotovo ne več z  vzdrže
vanjem  preživelih ideoloških napetosti in  ko 
rupcijo ter z  zagrizenim  bojem  m e d  vlado in  
opozicijo. N u jno  je stop iti skupaj, sicer se 
grožnjam  krize n e  bom o m ogli upreti. To spo
ročilo vsekakor velja tudi za druge razvite drža
ve, pohvalno  pa je, da je  to prav Slovenija naj
bolj jasno povedala. In po tem  je tu Evropa, ki še 
vedno n i združena, k o t bi morala biti, in  spreje
ma povezovalne ukrepe šele, kadar so nujni. Vse 
v  redu in  prav, toda tudi čas im a svojo vlogo in  
te lahko prehiti, če zamujaš. Zdi se, da je  prem a
lo storjenega za utrjevanje evropske zavesti, ker 
so ljudje v  tem  sm islu prem alokrat spodbujeni. 
Za Italijo obstajajo dobre m ožnosti, da se izvije 
iz  dveh desetletij politike, ko  je desnica ves čas 
obujala ideološki razkol, kar je  državo ohrom i
lo. Upati je, da prihaja čas zm ernejše politike, k i 
je  pogo j n o ve  rasti in  uspešnosti. In ko n čn o  
sm o tu mi, slovenska narodna skupnost v  Italiji, 
k i m oram o  krm ariti na razburkanem  m orju  
spodm ikanja  prejšnjega obdobja in  žal vse 
m anjše pozornosti do nas. Sm o zelo zavzeti in  
dejavni, a vendar se zdi, da bi bilo po trebno  ak
tivirati vseevropsko m anjšinsko gibanje, k i bi v  
tem  globalnem  času edino lahko dalo prim erno  
m o č  vsem m anjšinam  in s tem  tudi naši.

Janez Povše

Ljubljana - Urad RS za Slovence v zamejstvu in po svetu

Podelitev priznanj za delo 
pri ohranjanju slovenstva

F oto  U ra d  z a  S lo v e n c e  v  z a m e js tv u  in p o  svetu
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Deželni koledar Maya

Igor Kocijančič in Igor G abrovec (foto IG)
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"Puške ne bomo vrgli..."
Začnimo pri volilnem zakonu 
za parlamentarne volitve. Tudi 
tokrat se je zgodba klavrno 
končala, pa čeprav se je zdelo, 
da bo vendarle uspelo, da bo 
načelo o olajšani izvolitvi, če 
ne o zajamčenem zastopstvu, 
vendarle prodrlo. Kaj bi pove
dali o  tem poglavju, kako se je 
v  zadnjem obdobju pravzaprav 
spremenil odnos do tega 
vprašanja pri italijanskih poli
tikih pa tudi pri slovenski levi
ci, ki je bila do nedavna gluha 
za to temo.

M islim, da sm o bili tokrat zelo 
blizu pozitivnem u  rezultatu za 
slovensko m anjšino, saj je pri 
vseh večjih političnih skupinah v  
parlam entu prodrlo zavedanje, 
da je vendarle potrebno nekaj na
rediti za olajšano zastopstvo slo
venske manjšine. V proceduro so 
bili vloženi amandmaji, k i jih je 
predlagala Slovenska skupnost 
bodisi preko m anjšinskih sena
torjev bodisi s strani senatorja 
Ferruccia Sara (PdL) iz naše deže
le, k i je pravzaprav pokazal naj
več posluha za to vprašanje. 
Am andma je predlagala tudi se
natorka Blažina, k i pa je bil neko
liko drugačen, saj je predvideval 
ustanovitev nekakšnega okrožja, 
ki naj bi ga sestavljalo 32 občin, v  
katerih se uveljavlja zaščitni 
zakon, k i pa n i bil v  skladu s pred
logom volilnega zakona, ki je bil 
v  obravnavi. Druga pozitivna  
ugotovitev je v  tem, da je bilo na 
ravni strokovnih služb vseh 
večjih političnih skupin v  senatu 
eno tno  ugotovljeno, da t. i. 
"evropski m odel", k i ga ves čas 
zagovarja Slovenska skupnost in  
ki že velja v  naši deželi, zagotovo 
im a ustavno kritje in  da je, na
sprotno, t. i. "ladinski model", ki 
ga je bodisi ob sprejemanju volil
nega zakona na deželni ravni 
kakor tudi v  R im u sprva zago
varjala leva stran naše manjšine, 
v  celoti protiustaven. Zato je bil, 
tudi na strokovni ravni, zavrnjen 
kopromisni predlog m ed  obema 
modeloma, ki sem se ga - tudi na 
m odro prigovarjanje Generalne
ga Konzula v  Trstu dr. Dimitrija 
Rupla - potrudil sestaviti, tako da 
se je na koncu izkazalo, da je  naš, 
“evropski m odel", pravzaprav 
edina alternativa.
Ker n o v  volilni zakon v  Rimu ni 
bil odobren, seveda ne bom o vr
gli puške v  koruzo, pač pa bom o  
prizadevanja nadaljevali tudi v  
naslednjem  mandatu. Videli pa 
bomo, ali bo leva sredina, ki naj 
bi zmagala na naslednjih volit
vah, pokazala ustrezno mero pri
pravljenosti, da ta problem  res 
reši. Slovenci na levici pa so priš
li končno do spoznanja, da se ne  
morejo več kar tako zanašati na 
dobro voljo stranke, ki je doslej 
zagotavljala izvolitev slovenske
ga parlamentarca, pač pa, da je  
treba nekaj postoriti na zakonski 
ravni in doseči od države, da to 
zakonsko omogoči.

Kakorkoli novega volilnega 
zakona ne bomo imeli. V čem  
se današnja politična slika raz
likuje od volitev v  prejšnjih le
tih, zakaj bo tokratna volilna 
preizkušnja na vsedržavni rav
ni drugačna od prejšnjih? Kdaj 
se bo zgodba razpletla? Že med 
božičnimi prazniki?

Zgodba se razpleta in spreminja 
iz  urevuro, saj je p ra vv teh  dneh  
situacija izjem no zmedena oz. se 
šele nakazujejo neki obrisi. Poli
tična slika, ki se je pokazala do te
ga trenutka, ko  odgovarjam na ta 
vprašanja, pa je tale: Berlusconi je 
ugotovil, da razcefranje njegove 
stranke na več m anjših strančič 
ne bi bilo učinkovito, zato se je  
vrnil na politično  prizorišče in  
poskuša strniti vrste. Za zdaj nje
govi odstotki počasi rastejo, bo
m o  pa videli, kaj bo do volitev, ki 
bodo 24.2 .2013. Na levici je pač

zmagal Bersani, k i je zato pre
m ierski kandidat Demokratske 
stranke in gibanja Nichija Vendo- 
le. Zelo m očno  pa rastejo napo
vedi volilnega uspeha v  korist li
ste, k i jo  sestavljata M ontezemo- 
lo  in  m in ister za m ednarodno  
kooperacijo Riccardi, k i je  tudi 
nekdanji predsednik skupnosti 
"Comunita' di Sant'Egidio"in iz
raz katoliških sredin. To listo pod
pirajo katoliška socialna, sin
dikalna in gospodarska združenja 
(ACLI, Confartigianato, Confagri- 
coltura, CISL itd.). Kar vem, ima 
to gibanje tudi m očno podporo  
italijanske Cerkve, in  če bi nave
zi Bersani-Vendola n e  uspelo do
seči ustreznega praga za prevzem  
oblasti, se bo moral Bersani pač 
dogovoriti z  M ontijem, ki naj bi 
bil nekakšen politični oče te sre
dinske formacije, h  kateri naj bi 
pristopila tudi Casinijeva UDC. 
Po vsej verjetnosti bo iz te naveze 
izostal Gianfranco Fini s svojo 
stranko, in tako tudi Tržačan Me- 
nia.

Kako pa potekajo pogajanja na 
deželni ravni? Ali bo SSk po
novno uspela povezava z De
mokratsko stranko ali bo mo
rala iskati druge poti za izvoli
tev svojega predstavnika v  
deželni svet? Ali se nasproto
vanja slovenske komponente 
Demokratske stranke na
daljujejo?

Na deželni ravni se je Slovenska 
skupnost zavzela za ponovno  vo
lilno zavezništvo z  Demokratsko 
stranko, tako ko t pred petim i le
ti. V tem  sm islu sm o im eli dva 
daljša sestanka s tajnico PD De
boro Serracchiani, k i je tudi kadi- 
datka leve sredine za predsedstvo 
dežele, in n jenim i sodelavci. Žal 
beležimo nerazumljivo ostro in  
izključujoče nasprotovanje slo
venske kom ponen te  te stranke 
povezavi s Slovensko skupnostjo, 
kar pa najbrž ne bo kaj dosti vpli
valo na končno odločitev Serra- 
chianijeve. Kolegom slovenske 
kom ponente bi zato svetoval, naj 
se raje osredotočijo na iskanje 
ustreznih kandidatov, ki bi lahko  
prejeli zadostno število preferenč
n ih  glasov za izvolitev v  deželni 
svet, saj so n jihove frontalne in  
nerazumljive bitke proti Sloven
ski skupnosti vštartu obsojene na 
propad, njim  pa lahko samo ško
dijo, brez potrebe pa kvarijo tudi 
odnose znotraj manjšine. Sveto
val bi jim  torej b itko ZA neke  
cilje, ne pa brezpredmetnih bitk 
PROTI nam. Vsekakor bo Sloven
ska skupnost -  če n e  bo prese
nečenj - najbrž podprla Serrachia- 
nijevo in torej ostaja seveda v  le
vosredinskem  taboru. Če se bo 
povezala z  Demokratsko stranko 
ali s kako drugo politično skupi
no  leve sredine, pa je  še vedno  
odprto vprašanje, vsekakor bo to 
storjeno v  dogovoru s samo kan
didatko za predsedstvo dežele 
FJK. Za našo narodno stranko  
pravzaprav niti n i pom em bno, s 
kom  sklenem o neki form al
no /tehn ičn i dogovor, ki nam  
omogoča izvolitev v  Deželni svet, 
saj nam  zakon postavlja dva p o 
goja: sk len itev dogovora s 
stranko, ki sama izvoli vsaj enega 
deželnega svetnika, in  predvsem, 
da lista lipove vejice dobi vsaj 1 % 
vseh veljavnih glasov, kar je sedaj 
naša primarna naloga. Naše po li
tične orientacije ne bo spremeni
lo  nobeno  tehnično/volilno za
vezništvo, kar se je pokazalo tudi 
v prejšnjem  mandatu, ko  sm o  
podpisali dogovor z  D em okrat
sko stranko.

Kako gledate na snujoče se po
litične povezave na sredini? Ali 
se s tega vidika dogaja kaj 
konkretnega tudi na deželni 
ravni ali so vsi le opazovalci, ki 
se bodo odločali zadnji trenu
tek?

Tudi v  naši deželi se torej na sre

dini političnega prostora m ar
sikaj dogaja, čeprav je dejavnost 
še m anj izrazita, saj se nova for
macija Montezemolo-Riccardi še
le organizira. Casinijeva stranka 
UDC za zdaj še trdno stoji v  de
snosredinskem taboru, kar je pre
cej v  nasprotju z  njeno vsedržav
no orientacijo. Deželne volitve pa 
bodo šele dva meseca p o  parla
m entarnih, predvidom a 21. 4. 
2013, kar pom eni, da je časa na 
razpolago še nekaj več. 

Slovenska narodna skupnost 
porabi vsako leto ogromno 
energij za zagotovitev dodeli
tev prispevkov, ki ji pritičejo 
po zakonu. Sistemska rešitev 
vprašanja se ne zdi ravno za

vogalom, kar pomeni, da bi se 
zgodba lahko ponovila tudi v  
naslednjem letu. Kako bi se 
lahko zadeva zasukala dru
gače? Tudi na zadnjem vlad
nem omizju v  Rimu ni bilo no
benih novosti...

Glede tega vprašanja ocenjujem, 
da v  manjšini vsi dosti besedičijo, 
postavljajo neke načelne zahteve, 
k i so seveda sam oum evne, na 
koncu pa jih  je  potrebno  znati 
konkretizirati v  ukrepe, zakonske 
predloge, amandmaje ali uprav
ne ukrepe vlade oz. ministrstev. 
Naloga, da to izpeljejo, pa sloni 
na tistih, k i so zato pristojni: se 
pravi na parlamentarcih v  Rimu, 
če je potrebno spreminjati oz. do
polnjevati zaščitni zakon ali dru
ge zakone. Prav tako je tudi nalo
ga tistih, k i imajo v  Rimu dostop 
do ministrskih uradov, če je p o 
trebno le ukrepati na administra
tivno tehnični ravni. Kaj so na 
tem področju doslej storili vsi ti
sti, k i so odgovorni, pa naj vsak 
volivec sam oceni in premisli. Na 
deželni ravni sta si oba slovenska 
svetnika (Gabrovec in Kocijančič) 
prizadevala, da bi Dežela kaj pri
spevala iz svojih skladov, vendar 
nista bila uspešna, saj sta oba žal 
v  opoziciji. V  Rim u pa bodisi De
mokratska stranka bodisi Ljudst
vo svobode podpirata vlado, zato 
se postavlja vprašanje, kako to, da 
do danes n i bilo n ič  storjenega na 
zakonski ravni. Zakaj n iso bili 
vloženi ustrezni popravki zaščit
nem u  zakonu npr. ob spreje
manju raznih zakonskih ukrepov 
t. i. "omnibus", ko  se z  nekim  
splošnim  in vsebinsko neeno t
n im  zakonom  urejajo, spre
minjajo in  dopolnjujejo ter tako 
rešujejo pozam ezni problemi na 
različnih področjih. To so prilož
nosti, ki jih je potrebno izkoristi
ti takoj, ko  se pokažejo, ko  pa vlak 
odpelje m im o, je žal že prepoz
no, in to se je tudi žal zgodilo. 
Višina sredstev za m anjšino ni 
zakonsko določena, n iti ne gre za 
t. i. obvezna izplačila države. Za
to so bila vsa sredstva zadnja leta

podvržena rezom, ki so prizadeli 
tudi vsa ostala področja. Kot pra
vite, pa sm o ogromno energij p o 
rabili za to, da sm o jih poskušali 
ohraniti na enaki ravni. Za leto  
2012 je situacija najhujša, saj je 
našim organizacijam zmanjkalo
830.000 evrov, dežela FJK pa bo 
“zadržala" še dodatnih 400.000 
evrov, ki nam  jih je anticipirala v  
letu 2011, od države pa jih  ni 
prejela. Za naslednje leto 2013 je 
situacija bistveno boljša, saj je bi
lo  zagotovljenih 5,3 m iljonov  
evrov za organizacije, neokrnje
na pa je večina sredstev tudi za 
vidno dvojezičnost, dvojezično  
poslovanje uprav in  za naložbe v  
Benečiji.
Glede na triletno bilanco 2013- 
2015 pa se bo ogromen problem  
pojavil v  letu 2014, ko  so sredst
va za naša društva in organizacije 
sicer zagotovljena, za vse ostalo 
pa naj bi prejeli le nekaj več ko t

600.000 evrov, kar pom eni, da bo 
zmanjkalo denarja za dvojezično 
poslovanje, za Benečijo in za osta
le postavke zaščitnega zakona. 
Podobna slika pa se žal kaže tudi 
za leto 2015. Zato se bo treba na 
parlamentarni ravni zelo potru
diti. Država je prihranila ogrom
na sredstva v  vseh 11 letih veljav
nosti zaščitnega zakona, saj pred
videni zneski niso bili uporablje
n i in so torej bili "preloženi" v  
prem oženje države in izvzeti iz 
bilance. Po m oji oceni je tam  
"parkiranih" od 10 do 15 m ilijo
no v  evrov, za njihovo uporabo pa 
sta potrebni zakonska določba in  
posebna ocena pristojnih uradov 
na finančnem  ministrstvu. S p o 
m očjo strokovnih služb poslan
ske skupine Južnotirolske Ljud
ske stranke v  poslanski zbornici 
sm o tudi končno  ugotovili, da 
ima država - ko t je potrdila funk
cionarka pristojnega finančnega 
ministrstva na zadnji seji vladne
ga omizja v  Rimu - na razpolago 
še 1.300.000 evrov preostalih  
sredstev iz  poslovnega obdobja 
2010 in 2011, ki so sicer uporab
na, vendar le p o d  pogojem , da 
Dežela preloži ustrezne projekte, 
česar pa n i naredila.
Ključni problem  je bil doslej v  
tem, da manjšina sploh n i vede
la, kakšno je stanje, in tudi tukaj 
se m oram o vprašati, ali je naše 
rim sko zastopstvo ustrezno ali 
prešibko.

Odnosi z Republiko Slovenijo. 
Kaj bi povedali glede odnosov 
z generalnim konzulatom v  Tr
stu, ambasado v  Rimu, z mini
strico Novakovo, parlamentar
no komisijo, vlado?

Odnosi z  Republiko Slovenijo so 
po  m oji oceni v  tem trenutku na
ravnost odlični, na n ovo  je bil 
im enovan Svet za Slovence v za
mejstvu, k i je posvetovalni organ 
slovenske vlade, ministrica za 
Slovence v zam ejstvu Ljudmila 
N ovak je tudi podpredsednica  
vlade in ima velik politični vpliv, 
z  diplomatskimi predstavništvi v  
Trstu in v  Rim u pa ima manjšina

naravnost zgledne odnose. Oseb
no  skorajda ne p om nim  tako do
brih, predvsem na ravni aktivno
sti in zavzetosti, pa tudi učinkovi
tosti slovenskih diplomatov v  Ita
liji, kar je najbolj pom em bno:  
tako Generalnega konzulata v  Tr
stu kakor še posebej veleposla
ništva v  Rimu. Prav rimska amba
sada je po  m oji oceni zadnje čase 
dosegla izjem no p o m em bne  
uspehe, vladno om izje na n o 
tranjem ministrstvu je zagotovo 
eden od teh.

Med Slovenci ostaja SSk edina 
stranka s pomladkom, svojim 
političnim glasilom, kongresi 
in sekcijami. V stranld delujete 
od mladih nog, kako bi oceni
li njen današnji utrip? Se ne 
bojite dejstva, da se posebno 
mladi vse bolj oddaljujejo od 
življenja stranke, pa čeprav 
lahko rečemo, da ima prav Slo
venska skupnost edina mlade,

zbrane v  skupini Prihodnost?
Slovenska skupnost je po  m oji 
oceni v  odlični form i in  verja
m em , da se bo to pokazalo tudi 
na prihodnjih volitvah. Težko bi 
trdili, da je to stranka ljudi, ki so 
za odpad (ali p o  Renzijevo za 
“rottamazione"), saj ima na 
svojih vodilnih in najbolj izpo
stavljenih m estih veliko mladih  
ljudi: pokrajinska podpredsedni
ca Mara Černič, ki je v  pokrajinski 
upravi že 2. mandat, nim a še 40 
let, naš deželni svetnik Gabrovec 
je 2. naj mlajši član deželnega sve
ta, števerjanska županja in repen- 
tabrski župan sta še krepko pod  
50 leti, tudi sam sem prevzel vod
stvo stranke, ko še nisem  im el n i
ti 40 let. Ponosni pa sm o na našo 
m ladinsko organizacijo, ki se ak
tivno vključuje v  zamejsko poli
tično življenje, prepričan pa sem  
tudi, da bodo njihovi zastopniki 
tudi uspešni kandidati na vseh 
prihodnjih volitvah.

Kaj pa definicija "zbirna 
stranka Slovencev v  Italiji". Ali 
je v  današnjem času njena 
zbimost uspešnejša kot nekoč? 

Defincija zbirne stranke Sloven
cev v  Italiji je preprosta: gre za p o 
litično skupino in narodno  
obrambno organizacijo, ki se or
ganizira v  obliki politične  
stranke, vendar ne na neki ideo
loški, pač pa na narodnostni pod
lagi. Prostora je za različno miš- 
leče ljudi, ki pa so jim  predvsem  
pri srcu slovenstvo in razvoj ter 
ohranitev slovenske narodnost
ne skupnosti v vseh njenih ozi
rih. To pa ne pom eni zanikanje 
ali n e  obstoj neke splošne politič
ne orientacije, dokazano pa je, da 
takšne razlike niso nepremostlji
ve oz. da ne bi mogle sobivati: po 
glejmo druge uspešne manjšine 
v Italiji in tudi v  Evropi. Vse naju
spešnejše manjšine, začenši z  Juž
n im i Tirolci, imajo svojo m očno  
zbirno stranko. V današnjem ča
su je p o  m oji oceni zb im o st 
uspešnejša ko t nekoč, saj so ideo
loške konfrontacije že stvar zgo
dovine. Ljudi danes zanim ajo

konkretne vsebine, predvsem pa 
so Slovenci v  Italiji, zlasti mladi, 
siti starih nasprotstev, zato danes 
zmaguje tisti, k i združuje, in  ne  
tisti, ki deli. Naša stranka je s ka- 
didaturami in izvolitvijo novih  
ljudi, ki niso prišli iz  tradicional
n ih volilnih krogov SSk, dokaza
la, da je  stranka, ki združuje. 

Kako se nadaljuje zgodba s pri
zivom na deželno upravno so
dišče glede ukinitve rajonskih 
svetov v  Gorici?

Deželno upravno sodišče (TAR) je 
razpisalo obravnavo za 6.3.2013. 
Glede na to, da sm o tudi predla
gali ustavno presojo deželnega 
zakona, k i omejuje rajone v  Gori
ci na štiri, ocenjujem, da im am o  
odlične možnosti, da bo TAR za
devo predal ustavnemu sodišču, 
kar bi pom enilo, da bo katerikoli 
naslednji deželni ali državni par- 
lamen t od takrat dalje krepko pre
mislil, preden si bo drznil krčiti 
manjšinske pravice, k i so tudi del 
evropskih konvencij na tem  p o 
dročju in mednarodnih obvezno
sti Italije.

Nekaj besed še o pokrajinah... 
Pokrajine so za zdaj “rešene", 
njihova preureditevpa je v  dome
ni dežele FJK, ki ima na tem p o 
dročju izključne pristojnosti. Ena 
od ključnih točk našega progra
ma za deželne volitve, ki jih bo
m o  postavili pri snovanju progra
ma Serracchinijeve levosredinske 
koalicije, pa bo načelo, da se pri 
preustroju krajevnih upravne p o 
sega po  naših pravicah, vključno 
s pravico do zastopanosti v  
krajevnih upravah, ki so del naše 
stvarnosti.

Znani ste kot neposreden poli
tik, ki brez dlak na jeziku opo
zarja na bistvene težave v  naših 
sredinah. Povejte nam, zakaj je 
pogubno, da se italijanski vo
livci zatekajo k temu, da ne 
gredo na volitve ali pa svoje 
glasove oddajajo raznim ko
mikom in podobnim  gi
banjem, ki nimajo nobene po
litične kulture, morda pa tudi 
besedo, dve o ponovnem  
mešanju političnih štren s lu- 
stra Berlusconija...

Volivci so naveličani praznih fraz 
neizpolnjenih obljub še zlasti se
daj, ko je kriza m očno  prizadela 
družine. Politiki v  R im u pa se ob
našajo, k o t da živijo na nekem  
drugem planetu. Niso zmanjšali 
števila parlamentarcev, niso bist
veno znižali dejanskih stroškov 
politike, škandali z  razsipavanjem 
javnega denarja se nadaljujejo, 
k o t rečeno, pa niso n iti vrnili 
državljanom pravice, da si sami 
izberejo svoje zastopnike v  parla
m entu. Protest volivcev, s tem da 
ne gredo na volitve ali volijo za 
komike, je torej le logična posle
dica in se tem u ne gre čuditi. Gle
de Berlusconija pa m e  je njegov 
televizijski nastop v  oddaji “Por
ta a porta"pravzaprav naravnost 
šokiral. Seveda je bil za neko sla
bo izobraženo oz. od raznih tele
vizijskih nadaljevank in resnično
stih šovovponeum ljeno gledalst
vo lahko celo prepričljiv, saj je go
voril točno tako k o t televizijski 
prodajalci gospodinjskih apara
tov. Jasno pa je, da nima v  Evropi 
in  svetu večnikakšne verodostoj
nosti, Italija pa jo sedaj krvavo po 
trebuje in je seveda izgubila velik 
del svoje suverenosti. Da nam  iz
biro ministrskega predsednika  
pravzaprav narekujeta evropska 
in svetovna financa, je dejstvo in  
tega se ne veselim! Je pa to posle
dica škandaloznega vodenja jav
n ih  financ v  zadnjih desetletjih, 
in dokler tega ne bom o sanirali, 
se stanje ne bo spremenilo. 

Morda še novoletno voščilo 
našim bralkam in bralcem. 

Bralkam in bralcem želim  m irne 
božične praznike, želel bi jim  tu
di nekaj več blagostanja v letu  
2013, a bojim se, da tega za zdaj 
še n i mogoče pričakovati, zato pa 
predvsem poguma in upanja, da 
bo vsaj prihodnji konec leta m o 
goče končno  zagledati luč  
upanja.

Najlepša hvala za pogovor!
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GORICA Mag. Primož Krečič o svetniškem kandidatu Filipu Terčelju

Svetost po primorsko
Teolog  in  d u h o v n ik  m ag. 

Prim ož Krečič, d u h o v n i 
voditelj v B ogoslovnem  
sem enišču  v L jubljani in  p ro 

fesor d o g m atik e  n a  teo lo šk i 
fakulteti, po  rodu  iz V rhpolja v 
Vipavski do lin i, je 13. d ecem 
b ra  n a  "p red a v an ju  za u tr je 
vanje d u h a"  v k o m o rn i dvora
n i K u ltu rn eg a  c e n tra  Lojze 
Bratuž v Gorici govoril o k u l
tu rn ik u  in  n a ro d n e m  v o d i
te lju  F ilipu  Terčelju  (1892- 
1946). Kot p o s tu la to r  v p o 
s to p k u  za n jegovo  b e a tif ik a 
cijo - s pom očjo  zgodovinarjev 
in  še zlasti v icepostu la to rja  g. 
B ogdana V idm arja - pospeše
n o  zb ira gradivo, ki ga n a m e 
ravajo  v n a s le d n jih  m esec ih  
vložiti v V atikanu. Če bo  zade
va stekla, kot vsi želim o, se bo  
začela u rad n a  pot, ki bo  lahko  
popeljala  n a  o lta r  p rvega p ri
m orskega svetnika. Terčelj si je 
p rizad ev a l za krščansko  vz
gojo, socialno  zavest in  n aro d 
n o  ku ltu ro , "bil je človek s ši
ro k im i p o g le d i" , je v u v o d 
n em  pozdravu  gostu  in  zb ra
n e m u  o b č in s tv u  povedal 
dekan  Karel Bolčina, ki je tu d i 
poudaril, da je Terčelj m ed  Pri
m o rc i n ap isa l največ besed il 
za cerkvene pesm i.
"O  Filipu Terčelju je lepo  go 
vo riti in  p rem išljev a ti" , je 
začel g. Krečič. Februarja n ač r
tu jejo  zgodovinski sim pozij o 
n jem ; m e d te m  p rečesavajo  
zgodovinske arhive, "da se st
vari res razčistijo". Terčelj je bil 
v središču  ku ltu rnega , verske

ga in  vzgo jnega d o g a jan ja  v 
Gorici, b il je sposoben  dv ign i
ti P rim orsko. "Bil je velik  ver
n ik  in  m učenec". N ajlepši del 
njegovega življenja je po tekal 
prav  v Gorici. "Krščanske ku l
tu re  n a  P rim orskem  si n e  m o 
rem o  zam iš lja ti b rez  n jega". 
T ip d uhovnosti, ki jo  je o n  p o 
stavil, je tu  še zm eraj veliko  
bolj evangeljsk i ko t d ru g je  
prav  po  njegovi zaslugi. "Bese
da 'Filip Terčelj' nas popelje k 
n e č e m u  le p em u , p le m e n ite 
m u , slo v en sk em u  in  n e  za- 
zadn je  k n e č e m u  sve tem u". 
Po lno  je živel svoje poslanstvo  
v zelo h u d ih  časih. "To je ena 
na jlepš ih  zvezd n a  n eb u  n aše
ga p rim o rsk eg a  p ro s to ra" . 
Težko si je zam išljati delo, ki 
ga je opravil, n e  da bi sprejeli 
to , da je b il d u h o v n ik . Bil je 
o b d arjen  z m n o g im i sposob 
nostm i: b il je kom un ika tiven , 
g lasbenik , pesn ik , pisatelj, vz
gojitelj, socialno čuteč, globok 
veren , po  d ru g i s tran i b lizu  
d o m ačem u  človeku. "H otel je 
dela ti to, kar je b istvo k rščan 
skega življenja in  ku ltu re : p o 
vezati Božje in  človeško". V ča
su štud ija je v Ljubljani doži
vel tem eljito  pripravo, nab ra l 
si je veliko koristnega znanja. 
O b k o n cu  š tu d ija  je doživel 
sm rt m atere ; svetlejša je p o t 
n jegovega k ap lan o v a n ja  v 
Škofji Loki (1917-21). Tam  se 
je veliko posvečal m lad im  in  
k u ltu ri. Im el je lepe u sp eh e , 
tako da še danes ostaja v zave
sti ljudi. Ker je b il sposoben ,

so ga p red s to jn ik i p o sla li v 
Koln štud ira t krščansko social
n o  m isel; n a  tem  pod ročju  je 
b il v rhunsko  izobražen. Na Ve
stfalskem  je skrbel za sloven
ske izseljence in  ru d arje , za 
otroke je ustanov il zasebno šo
lo, pa še različne tečaje za vo
denje društev, zan im ala  ga je 
ljudska p rosveta itd. L jubljan
ski nadško f Jeglič je videl, da 
Gorica, ki je p rišla  p o d  Italijo, 
po trebu je  ta k ih  ljudi. Zato ga 
je poslal n a  P rim orsko. V go- 
riškem  zavodu Alojzijevišče je 
Terčelj posta l d u h o v n i voditelj 
in  k a teh e t. "Ta služba ga je 
spodbujala  k d u h o v n i k o n d i
ciji in  m la d o s tn o s ti" . Msgr. 
R udo lf K linec p iše, da je b il 
Terčelj v  A lojzijevišču "sre
dišče d o g a jan ja" , fa n to m  je 
da ja l p o d o b o  u resn ič en e g a , 
srečnega in  g lobokega d u h o v 
nika. Bil je tu d i o rgan izato r in  
duša ku ltu rnega ter p rosvetne
ga delovanja n a  Prim orskem . 
To ljud sk o -p ro sv etn o  delo  je 
b ilo  en o  najbolj svetlih  v n a 
ro d n i zgodovin i naše P rim or
ske: čas idealizm a, dejavnosti, 
bo ja in  uspehov, ki so narašča
li. Brez Terčelja b i b ila  ta  zgo
d o v in a  precej revne jša  in  b i 
im ela  d ru g ačen  to n , je zapisal 
Silvester Fabjan. Terčelj je tu  
sprejel in  okrep il k u ltu rn o  d o 
gajanje n a  P rim orskem . Spoz
na l je, da d ruštva  po trebu jejo  
d o b rih  m entorjev , jasno  idejo 
in  usm eritev, da ne b i podlegla 
veseljačen ju  in  s tran p o tem . 
Leta 1922 so u s ta n o v ili P ro 

svetno zvezo, ki ji je b il Terčelj 
ta jn ik . Takrat je bila G orica re
sn ič n o  k u ltu rn i ce n te r  P ri
m orske. "V na jbo lj ro d o v it
n e m  času je tu  baje b ilo  nad  
300 d ruštev”. Poudarjali so vz
gojno  dejavnost z jasno  u sm e 
ritv ijo  in  d e lo  n a  p o d ro č ju  
skupnosti. V tem  se v idi tu d i 
Terčeljev m isijonarsk i d u h , ko 
je v  veri v id e l en o  b is tv en ih  
razsežn o sti za n aro d : "če bo  
naro d  im el vero, bo  preživel in  
napredoval" . Zato je tu d i Pro
svetno zvezo razum el kot b ra 
n ik  vere in  vzgojno sredstvo. 
Velik p o u d a re k  je daja l zb i
ran ju  in  povezovanju  ljudi, da 
so se ču tili so lidarn i in  so o d 
govorni d rug  za drugega, da so 
skrbeli za razvoj m lad ine .
Pri izobraževanju  je p o m e m b 
n o  delo  oprav ilo  glasilo  p ro 
sv e tn ih  d ru š tev  N aš čo lnič. 
Poleg in fo rm a tiv n ih  člankov  
je Terčelj van j p isa l vzgojne, 
verske, d ru žb en e  in  d ruge p r i
spevke. Zelo do b ro  je pozna l 
stanje po  župn ijah . Im el je iz
re d n o  štev ilo  d u h o v n ih  vaj, 
vabil je n a  verska srečanja in  
rom anja. Bil je "iznajdljiv  m i
s ijo n ar in  p edagoška  duša", 
obiskoval je skoraj vsa d ru š t
va. Ko je govoril v javnosti, so 
m u  vsi p r is lu h n il i ,  takoj je 
naše l stik  s p oslu šalc i. Nekaj 
top lega in  osebnega je b ilo  v 
njegovih  besedah . Sugestivne

ga ljudskega g o v o rn ik a  so 
ljudje poslušali nep rem ično  in  
zam aknjen i, je zapisal Kacin v 
M ladiki. Vpliv njegove besede 
na  m nožice  je b il nenavaden . 
Kot d u h o v n ik  je b il v edno  p r i
p rav ljen  sp regovoriti o Božji 
besed i. P rid igal je v M engo- 
rah, V itovljah, zlasti pa je bila 
njegova p rižn ica  v Logu. 
Terčelj je b il človek b lizu  lju 
d em . Prav "ljud je  in  d e lo  so 
m u  b ili p o tre b n i kot zrak  za 
d ih a n je , o sa m lje n o s t ga je 
u b ija la ” . L judem  se je b ližal 
skozi odrešenje, tu d i v h u d ih  
razm erah  jih  je spodbujal, naj 
se še bolj ok lenejo  Kristusa in  
njegovega odrešenja. G oriška 
M ohorjeva d ružba  je b ila  v ve
liko oporo  vsem u verskem u in  
k u ltu rn e m u  delu , v le tih  
1924-29 je b il č lan  ožjega 
kn jižnega  odseka; črtice , p e 
sm i in  č lanke je objavljal v Ko
ledarju, izdal je nekaj knjižic. 
N jegove p esm i so zb ra n e  v 
tre h  p esm aricah , ki so še d a 
nes n e n a d o m e stljiv o  delo  v 
v sem  slovenskem  p ro s to ru . 
Terčelj in  d rug i so videli, "da 
se pevska k u ltu ra  drži p rim o r
skega človeka, po  pevskih  zbo
rih  so grad ili n a ro d n o  in  ver
sko p rip ad n o st" . Leta 1929 je 
izšla pesm arica Božji spevi, le
to  kasneje G ospodov  dan, le ta 
1933 pa Zdrava Marija. Večina 
besedil je b ila  n jegovih , ko m 

pon ira li pa so različ
n i sk ladatelji, m ed  
te m i V odopivec, 
B ratuž, Tom c, Ka
cin , K om el, P rem rl 
in  d ru g i. "Si lahko  
p red stav ljam o  slo 
vensko  Veliko n o č  
brez pesm i Kristus je 
vstal"? M. Brecelj je 
zapisal, da je Terčelj 
za n a ro d n o stn e  cilje 
o g ro m n o  te lesno  in  
duševno  p resta l in  s 
tem  prispeval v zak
ladn ico  slovenskega

Foto DPD . ,  Jprim orskega n a ro d 
nostnega  odpora, "toda še n a j
več je naprav il s tem i n ab o ž
n im i teksti, ki so skupaj s svojo 
g la sb en o  p o d o b o  o h ra n ili in  
oživljali živo slovensko besedo 
in  pesem , pa ne le v Cerkvi na 
P rim orskem , tem v eč  tu d i v 
k rog ih  zunaj Cerkve".
Vsega, kar je Terčelj n a  G o
riškem  n ared il, b i go tovo  ne 
zm ogel brez p o d p o re  velikega 
nadškofa Frančiška B. Sedeja. 
"Za o b a  pa so stvari kasneje 
posta le  res h u d e" . Italijanska 
okupacija Prim orske je postala 
v ed n o  bolj k ru ta  in  je želela 
zatreti življenjsko m oč sloven
skega življa. N iso rušili le k u l
tu rn ih  in  jezikovn ih  v red n o t 
te r gospodarsk ih  ustanov, d e
n a rn ih  zavodov in  p rosvetn ih  
društev, am pak  tu d i svobošči
ne, ki so najbolj lastne vsake
m u  človeku, in  tako prizadeli 
te m e ljn o  d o sto jan s tv o  ljudi. 
Beseda "človeško d o sto ja n s t
vo" je za Filipa Terčelja ključ
na. Na štud iju  v N em čiji se je 
navzel tega, da je človek u s t
v a rjen  po  Božji p o d o b i, zato 
im a v sebi dosto janstvo, ki m u  
ga n e  sm e n ih če  vzeti. V vsem  
njegovem  delu  in  svetništvu je 
to  rdeča n it  njegove osebe. To
rej: "sk rb  za d o sto jan stv o  
vsakega človeka, še posebej 
m alega".

/  dalje na str. 13 
Danijel D.

Na klepetu v slovenski prestolnici

Pomiklavžev direndaj
v

Z e dobro desetletje se po 
m aši na Miklavževo n e
deljo zbiram o stari znanci 
v ljubljanskem  stolnem  župn i

šču, da si voščimo ob prihajajo
čih praznikih, pa tud i da kaj 
poklepečemo. Ker smo navadno 
sami m oški s pom aziljeno buti- 
co, je ta  naš pogovor vedno sila 
resen in  na visoki teološki in  
kulturni višini. Tako je bilo vsa 
leta in  tako naj bi bilo tu d i v 
prihodnje -  vsaj jaz si tako želim. 
Letos je naše Miklavževo slavje 
odpadlo zaradi praznovanja 550. 
obletn ice obstoja ljubljanske 
nadškofije. Bil pa 
sem vesel, da se je 
tega slavja kot edi
n i škof iz Italije 
udeležil tud i naš 
goriški nadškof 
Karel in  od blizu 
začutil u trip  slo
venske vernosti, ki 
se ob takšn ih  pri
ložnostih še pose
bej vidi. Vsaj takš
na je izjava za
grebškega kardina
la Bozaniča, ki jo 
je tokrat dal za 
Glas koncila.
Naša d ruščina pa 
se je letos kljub tem u sestala, in 
to v M odrem  salonu hotela 
Union. Tam vsaj enkrat meseč
no potekajo najrazličnejše prire
ditve. Tokrat je prepeval mladi 
pevec, ki žanje -  vsaj za njegova 
leta -  lepe uspehe in  je bil dolga 
leta m inistrant v župniji, kjer pa- 
stiruje eden iz te naše druščine. 
Lep um etn išk i večer se je n a
daljeval ob običajni pogostitvi, 
kjer se kot vedno tud i klepeče. 
Sam ne vem  kako, da smo zavze

li veliko mizo v kotu, kot da bi 
nam  jo rezervirali, in ob njej pre
tresali dnevne slovenske novice. 
Gostje v salonu so bili zelo gla
sni, tako sm o m orali b iti tud i 
mi. Obiskovalci so se prepletali 
od skupine do skupine. Tako se 
nam  je pridružila tudi neka da
ma, ki je v službi tam  gori na 
državnem  vrhu. Rekli bi "na špi
ci" v slovenski politiki. Žalostno 
je bilo poslušati, kako trepetajo 
uslužbenci raznih  ministrstev, 
ko se m inister menja, ali bodo 
ostali tam  ali jih bodo nagnali 
kam  drugam . Opazili smo, da

nekdo, ki je bil svojčas tudi m i
nister, danes pa je navaden urad
nik v neki kulturni ustanovi, pri 
sosednji mizi vleče na uho, kaj 
se pri našem  omizju razpravlja. 
Zato je kolega dam o "drocnil" 
pod rebra, da naj govori tiše, ker 
oni tam  posluša. O na pa še gla
sneje: "Veš, kakšen je bil njegov 
prvi stavek, ko je prišel kot m in i
ster v urad"? Vsi smo na široko 
napeli ušesa, da ja ne bi kaj pre
slišali. O na pa: "Prvi stavek, ki

ga je oni tam  izrekel, ne da bi 
pozdravil uslužbence, je bil, kje 
je ključ od službenega avtom o
bila"! Prizadeti je takoj zapustil 
druščino in  odšel, m i pa smo se 
spogledali. Dama pa: "Nazdravi
m o"! In kolega je p ripom nil: 
"Odhajajočem u"!
Beseda da besedo in  nič hudega 
sluteč dam i potožim , da sem v 
našem  Trieste T im esu prebral, 
da če bosta naši dve krovni za
mejski organizaciji v Italiji hote
li preživeti, bosta morali zaprosi
ti za 900 tisoč evrov posojila, ki 
bi ga vrnili v devetih letih. Dama 
iz državnega vrha pa: "Ti vedno 
nekaj slepomišiš! Te niso zadosti 
nadrli kulturniki, ko si jih im e
noval svojat"? Branil sem se, da 
je pač treba ločiti edn ino  od 

m nožine, sicer v 
slovenščini p re
m orem o tud i 
dvojino. O na pa 
kar naprej: "Kar 
vam  da naša drža
va, gre od naših 
davkoplačevalcev, 
da veš"! Jaz pa: 
"Tudi jaz plačujem 
katastrski d o h o 
dek od gmajne, ki 
so m i jo zapustili 
na pobočju Sv. Go
re, pa tam  nisem  
bil že pol stoletja! 
Torej je to  tud i 
moj denar"! "Kaj 

čakaš? Pojdi na gm ajno in  tam  
postavi šotor, pa bodi tam, saj ni
si za drugam! Ali si pozabil, da 
ste s tvojo opereto v luft pogna
li samo 40 tisoč evrov, in to za 
nekaj predstav? To ni nič! Vsi bi 
tako delali, če bi nas Ljudmilica 
tako pita la"! Vsega sem imel do
volj. Dama iz političnega vrha 
m e je dobesedno razkajfala in 
m i zagrenila večer. Izpraznil sem 
kozarec, pozdravil in  odšel.

Ambrož Kodelja

NA S K O L E D A R  2013

Doris Jarc

enovete

Andrej Vončina

GORIŠKI
NADŠKOFNAŠ KOLEDAR 2013

V sodelovanju  
s Tržaško duhovsko zvezo

Andrej Vončina 
GORIŠKI NADŠKOF 

ALOJZIJ MATIJA ZORN

Ivan Tavčar 
ODSELITEV

Goriška Mohorjeva družba
želi

SREČNO 2013
KNJIŽNA ZBIRKA 2 0 L 3

KOLEDAR 2013
Opremil Štefan Turk

M ariza Perat 
GORICA - NJENE  

ZANIM IVOSTI IN NJEN ČAS

Floriana Stefani- Danilo Sedmak 
JADRANSK A OAZA

Doris Jarc
SKRIVNOST NONE GENOVEFE

Ilustrirala Jana Korečič

V LETU 2 0 1 2
STA IZŠLI KNJIGI
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iflittM]:! Koprski škof msgr. Jurij Bizjak

"Božič predstavlja nov začetek"
V zadnjem mesecu v letu, 

ki poteka v znam enju 
številnih katoliških pa tu 

di siceršnjih praznikov, smo 
obiskali koprskega škofa Jurija 
Bizjaka.
S sedanjim  58. rezidencialnim  
koprskim  škofom ordinarijem  
smo spregovorili o dosedanjem 
poteku funkcije, na katero je bil 
imenovan 26. maja letos. Škof Ju
rij Bizjak je pred tem  od leta 2000 
opravljal tudi službo koprskega 
pomožnega škofa. Beseda je tekla 
o aktualnem  družbenem  doga
janju, prazničnem  mesecu, v 
katerem  smo, ter o Svetem pis
mu, s katerim  se sicer tudi veliko 
ukvarja škof Bizjak.

Kar nekaj mesecev je že m ini
lo, odkar ste prevzeli vodenje 
koprske škofije, kako ste se 
privadili na novo funkcijo?

Kar dobro. Im el sem nam reč kar 
nekaj časa, da sem lahko spoznal 
naloge in  m ožnosti, k i m i jih  to 
m esto ponuja. Rad rečem, da je 
bil m o j pristanek na ta položaj 
m ehak -  vanj nisem  padel z  ne-

“Kar je narobe, kar 
ni prav, ni moč 

braniti, tisto je moč 
samo obžalovati 

in priznati. ”
ba, ampak sem im el počasen 12- 
le tn i spust k o t p o m o žn i škof. 
Tako sem  svoje naloge in  ob
veznosti, ki jih  šk o f ima, spoznal 
že dosti prej. Zmeraj pa se odpi
rajo nova vprašanja in prihajajo 
n ove m ožnosti, tako da se 
človek, če hoče, uči, dokler je živ. 

V zadnjih mesecih je morala 
Cerkev, zaradi takšnih in dru
gačnih obtožb, velikokrat 
braniti svoje ime. Koliko časa 
vam pobere branjenje ugleda 
Cerkve in kakšne vpliv ima to 
na vaše preostalo delo?

Tudi Cerkev je človeška ustanova 
in  k o t človeška ustanova ima  
seveda tudi določene napake. 
Kar je narobe, kar n i prav, n i m oč  
braniti, tisto je m o č  samo obžalo
vati in  priznati. Obramba pride 
v  poštev samo tedaj, ko  so kakšne 
obtožbe m anj resnične, ko  so 
besede krivične, ko  se kaj p o d 
takne. Am pak tudi v  tem  
prim eru je obramba zgolj 
človekova pravica, n e  pa njegova 
dolžnost. Lahko se braniš, lahko  
pa se tudi ne braniš.
Veliko govora o tem im am o tudi 
v  evangelijih, kjer piše, da se h u 
dobnežu ne upirajte; če ti hoče 
kdo vzeti suknjo, m u  ponud i še 
suknjič; če te nekdo prisili v e n o  
miljo, pojdi z  njim  dve milji, itd  
...N i vsa resnica v  tem, vendar je 
m ogoče braniti tudi to stališče. 
Drugače m islim , da je prav, da 
človek poskrbi za svoje dobro 
im e in tudi za dobro im e Cerkve. 
Sicer pa n e  bi rekel, da m i to 
vzame veliko časa.

Se je ugled Cerkve z zadnjimi 
škandali kaj zmanjšal? Se to 
pozna med verniki? Kako mis
lite, da verniki gledajo na to 
dogajanje v  javnosti?

Verniki seveda želijo slišati resni
co in  tudi v  tem pogledu bi seve
da lahko bila Cerkev nekako bolj 
hitra in spretna s svojimi kom en
tarji. Žal se nam  to nekako vedno 
n e  posreči. Verniki pa iščejo vtis 
pravičnosti, da imajo stvari, ki so 
dobro in  prav narejene, svoje 
plačilo, in  nasprotno, za stvari, 
ki so pogrešene, krivične, da 
pride do kazni.

Mislite, da zna javnost dovolj 
dobro ločevati med posamičn
im i deli Cerkve? Mislite, da

javnost dovolj razume delo
vanje Cerkve nasploh?

Večina javnosti precej dobro  
pozna delovanje Cerkve. Z  vsemi 
sredstvi obveščanja n i težko pri
ti do spoznanj o Cerkvi. Je pa 
druga stran, ki jo  dostikrat tudi 
sami verni in cerkveni ljudje poz
abljamo ali pa zanemarjamo, in  
to je, da je Cerkev samo en kos 
tistega, kar se vidi. V naši 
veroizpovedi izpovedujem o, da 
verujemo v  občestvo svetnikov, 
se pravi, da v Cerkev spadajo tu
di vsi naši pokojn i. Vsi skupaj 
sm o še vedno člani ene in  iste 
Cerkve, in  to nam  dostikrat, tudi 
vernim, izpade iz  spomina. Tudi 
če bi v  današnji Cerkvi bilo vse 
narobe, je  vendar to le en del 
enega velikanskega drugačnega 
občestva, ki je povezano.

V dogovarjanju za intervju ste 
jasno dejali, naj se vprašanja 
tičejo zgolj koprske škofije. 
Vemo, kakšno je stanje v  
nekaterih ostalih slovenskih 
škofijah. Kdaj pravzaprav 
lahko govorimo o posamičnih 
škofijah in kdaj o slovenski 
Cerkvi?

To vprašanje je na m estu in ver
jetno marsikoga to zelo zanima. 
Cerkev je najprej ena, tudi v  naši 
veroizpovedi m olim o, da veruje
m o  v  eno Sveto katoliško in  
apostolsko Cerkev. Potem se ta 
najprej deli na škofije in  nato na 
župnije. Temeljna os v  Cerkvi gre 
torej: papež, škof, župnik. Župni
je se po tem  združujejo v  dekani
je in  škofije se, nekoliko poljud
no  rečeno, združujejo v  
metropolije. Š ko f ima sorazmer
no  zelo velike pristojnosti, a 
kljub tem u sm o vsi v  Sloveniji 
(pod eno cerkveno pokrajino) 
združeni v  eni škofovski konfer
enci. Čeprav je  vsaka škofija 
dokaj samostojna, so slovenske 
škofije iz m nogih  praktičnih ra
zlogov z  m nog im i vezm i tesno 
povezane m ed  sabo. Dejstvo pa

“Tudi če bi v 
današnji Cerkvi 
bilo vse narobe, 

je vendar to 
le en del enega 
velikanskega 
drugačnega 

občestva, 
ki je povezano. ”

je, da je  v  vsaki škofiji tudi kaj 
težkega oziroma je kaj narobe, in 
ker sm o vsi povezani, nobena  
škofija nima pravice, da bi dejala: 
“M ene se nobena stvarne tiče". 
Vsem je  znana analogija iz nar
ave, da eno gn ilo  jabolko celo 
košaro jabolk pokvari, m edtem  
ko  cela košara zdravih jabolk  
enega gnilega jabolka n e  p o z 
dravi. Zlo se nekako širi samo po  
sebi, če hočeš pa, da se širi dobro, 
je potreben napor in si mora za 
to nekdo prizadevati. Skupaj sm o  
deležni torej uspehov in  porazov 
drug drugega.

December, m esec številnih  
praznikov, v  znamenju česa 
bo letos potekalo božično  
praznovanje?

Tudi letos bo gotovo  središče 
praznovanja rojstvo Kristusa 
Odrešenika. Božič je  sveta n o č  in  
je  nam enjena posvečenju, sve
tosti. Vsakokrat v  Cerkvi velja 
tako pravilo, da se teh stvari ne  
sam o spom injam o, am pak jih  
m oram o v  sebi tudi uresničevati. 
Tako se zgodovina pelje naprej 
in sm o kristjani vedno veseli tega 
novega začetka. Božič, k ljub  
tem u da n i čisto na začetku

cerkvenega leta, predstavlja n o v  
začetek in začeti znova je vedno  
nekaj prijaznega. Verni ljudje so 
vedno znova povabljeni in se od  
njih  zahteva, da naredijo črto, 
obrnejo stran in  začnejo z  novim  
pogum om , z  n ovo  močjo, 
očiščeni in  prerojeni.

Osmega decembra smo 
praznovali Marijino brez
madežno spočetje. Je slovens

ki narod še vedno Marijin nar
od?

Prav gotovo lahko rečemo, da je 
naš narod Marijin narod. To se 
vidi predvsem  na praznik Mari
jinega vnebovzetja, ko  se p o  
naših glavnih romarskih po teh  
obnavlja ta p osvetitev  in  
izročitev Mariji.

V nekaterih evropskih 
državah je sicer praznik brez
madežnega spočetja dela prost 
dan. Z varčevalnimi ukrepi je 
Vlada RS za prihodnje leto že 
ukinila nekatere dela proste 
dneve. Bi se bila slovenska 
Cerkev pripravljena odpove
dati kakšnemu dela prostemu 
dnevu za hitrejši izhod države 
iz krize?

Cerkev bi se lahko takoj 
odpovedala prostim  dnem , če bi 
to ne im elo  za družbo nasprot
nega učinka. Zdi se mi, da je ve
lika nevarnost v  tem, da če se 
preveč p razn ikov povozi, je  
učinek nasproten. Stoletja si je 
človeštvo prizadevalo, da bi 
im eli dva prosta dneva v  tednu -  
poleg nedelje še soboto. Danes 
pa se m i zdi, da gre nekako težn
ja razvoja v  to smer, d a n e  bom o  
im eli n iti enega dneva prostega, 
ker se vedno več reči dogaja čez 
cel teden. A n ism o  morda v  krizi 
zato, ker sm o prem alo upošte
vali, da se mora človek odpočiti, 
da se mora urediti, da mora  
poskrbeti tudi za svojega duha in 
ne sam o za svoje telesne 
potrebe?

“Božičje sveta noč 
in je namenjena 

posvečenju, 
svetosti. ”

Kako sicer lahko ali kako že 
pomaga Cerkev državi in nar
odu v  teh hudih, kriznih 
časih?

Na najbolj oprijemljiv način p o 
maga zlasti Karitas z  raznovrstni
m i delavnim i akcijami, k i jih  
sprožajo in  pomagajo bodisi red
no  bodisi tudi ob nesrečah, ki 
nas zadenejo. Druga stran, ki je 
tudi zelo pom em bna , pa je 
duhovna plat. Cerkev pom aga

bodisi z  raznimi svetovanji ali z  
raznovrstno duhovno  pomočjo. 
Veliko pripomore, da uliva lju
dem  več notranje m oči, da je 
lahko v  ljudeh več notranjega 
m iru. Cerkev skuša preganjati 
strah, ki se je m nogih  ljudi p o 
lastil in  so prestrašeni, čeprav 
m ogoče n iti ne vedo, zakaj.

V zadnjih dneh smo vsekakor 
videli, da razm ere niso več

umirjene in da so ljudje, ver
jetno tudi zaradi strahu pred 
slabo socialno varnostjo, 
stopili na ulico. Kako gledate 
na takšno emancipacijo naro
da?

Škoda, da sm o prišli do takšnega 
položaja, da ljudje ne vidijo več  
izhoda in  izgubljajo zaupanje v  
vso našo ureditev. Ko n i sadov in 
učinka, k i bi ga ljudje pričako
vali, po tem  se prestrašijo. Seveda 
je treba tudi n jim  pomagati. Že
lim  si, da se protesti speljejo na 
miren način in  da na drugi strani 
tudi prisluhnejo ljudem, kaj jim  
najbolj prim anjkuje in  kaj si želi
jo, ter da poskušajo uresničiti n ji
hove zahteve. Prav gotovo pa je, 
da te razmere ne izvirajo iz p o 
m anjkanja dobrin, am pak so 
posledica nepravične razdelitve 
dobrin. Zato je dobro tem  lju 
dem  prisluhniti in jim  poskušati 
pomagati, ko likor se da, da se 
spet umirijo in da življenje nor
m alno steče naprej.

V začetku decembra smo do
bili novega predsednika drža
va. Kako je Cerkev zadovoljna 
z izbiro ljudstva?

Že s prejšnjim, za zdaj še sedan
jim  predsednikom , D anilom  
Turkom, je imela Cerkev dobre 
odnose, nekajkrat sm o se tudi na 
pobudo ene ali druge strani ses
tali. Res sm o bili v  dobrih odno
sih in  prepričan sem, da tudi z  
novim  predsednikom  n e  bom o  
im eli nobenih težav. Zelo podpi
ramo tudi Pahorjevo odprtost in 
njegov pogum , ki ga ljudje danes 
zelo potrebujejo, in  go tovo  je 
takšna drža tudi nalezljiva. Pod
piram o pa tudi njegove povezo
valne težnje.

December velja za družinski 
mesec. Kako na splošno ocen
jujete spreminjanje družine 
kot vrednote skozi zgodovi
no? Kakšne so po vaše največ
je nevarnosti za to vrednoto 
danes?

Skozi vso zgodovino je družina 
doživljala velike sprem em be. 
Im am o raznovrstne tipe družin. 
Je patriarhat, je m atriarhat in  
znan je  tudi filiarhat. V današn
jem  času se m i zdi, da nekako  
prihaja na dan ta prevlada otrok 
v  družini. Včasih se m i zdi, da so 
mogoče otroci nekoliko preobre

m enjeni, kar se tiče odgovornos
ti, ki se nanje dostikrat zvrne. 
Prav je, da se otrokom  gre napro
ti, da človek skrbi zanje, seveda 
pa otroci potrebujejo tudi svoje 
meje. Če ni meja, po tem  se otrok 
n e  znajde. Meje je treba postavl
jati in drugič postavljati tudi cil
je ter otroku stati ob strani. On 
mora im eti občutek, da je ob 
nekom  in da tistemu n i vseeno 
zanj. Stari judje so im eli pregov
or, da pravi vzgojitelj z  eno roko 
otroka vleče k  sebi in  z  drugo  
proč od sebe. Če je otrok z  obeh  
strani podprt, lahko raste v  
pokončno in sam ostojno osebo. 
V m nogih  pogledih je današnja 
družina nekako  izpraznjena. 
Včasih si m islim , da m nogi niti 
ne vedo, zakaj bi šli dom ov. Živl
jenje se tako vse bolj odvija zunaj 
družine, v  javnem  življenju, na 
trgih, v  službah, v  dejavnostih, ki 
se n e  dogajajo v  družini. Cerkev 
si prizadeva, da bi napolnila  
družinsko življenje in dala druži
n i svoj smisel. Samo v  družini 
človek dobro uspeva in se razvi
ja in  postaja takšen, k o t bi rad 
postal.

Je družba brez družine torej 
obsojena na propad?

Družina je  vir življenja. Danes se 
govori, da se da tudi po  drugih 
p o teh  priti do članov človeške 
družbe; če bi do tega prišlo, pa 
m islim , da bi taki ljudje bili bolj 
roboti k o t pa pravi, topli ljudje. 
Zato je skrb za družino potrebna. 
Družina je začetek ter izvor živl
jenja in  reko je  treba čistiti pri 
izviru, če jo  čistiš, ko  je že celo 
dolino zastrupila, po tem  nisi 
naredil veliko.

V Cerkvi, pa tudi nasploh, ste 
poznani kot odličen poz
navalec Svetega pisma. Lahko 
po vseh stoletjih še vedno trdi
mo, da je to knjiga vseh knjig? 
Znajo verniki še vedno dovolj 
časa posvetiti branju Svetega 
pisma?

Najbrž lahko rečemo, da je Sveto 
p ism o še vedno knjiga vseh k n 
jig. Beremo jo še posebej p o  zad
njem  koncilu. Branje se je zelo  
razmahnilo in  postaja zelo p o p 
ularno. Tudi če splošna bralna 
kultura nekoliko upada, bi rekel, 
da za Sveto p ism o to ne drži. V 
zadnjem  času so se pojavili sve
topisemski maratoni, narašča tu
di potreba p o  bibličnih skupi
nah. Sveto p ism o je zelo življen-

“Cerkev skuša 
preganjati strah, 
ki seje mnogih 

ljudi polastil in so 
prestrašeni, 

čeprav mogoče niti 
ne vedo, zakaj. ”

jska knjiga in  vsak človek se 
lahko najde v  njej. Tudi največji 
grešniki, vsi se lahko najdemo v  
njej, za vsakega je upanje. Mis
lim, da ima Sveto p ism o toliko  
prednosti, da ga bo težko katera 
knjiga prehitela.

Zadnji koncil je dal veliko težo 
tudi prevajanju Svetega pisma 
in pri posodabljanju prevoda 
ste sodelovali tudi sami. Kako 
nujna so posodabljanja Svete
ga pisma, da bi ga lahko 
razumel tudi moderen 
človek?

Dva razloga sta, da se Sveto p is
m o  posodablja in da je od časa 
do časa potreben n o v  prevod. 
Prvi razlog tiči v tem, da se živ  
jezik spreminja. Nastajajo nove  
besede, poudarki se spreminjajo 
in zato se od časa do časa pokaže 
potreba po  novem  prevodu. Dru
gi razlog, zakaj je to potrebno, pa 
je napredovanje svetopisemskih  
znanosti, razvoj poznavanja  
zgodovine in  vseh reči, 
povezanih s Svetim  p ism om . V  
njem  je geografija, arhitektura, 
vreme, vse, kar obstaja, vse

znanosti so v njem. Čim globlje 
je  naše poznanje različnih  
znanosti, tem  boljše poznam o  
tudi vsebino Svetega pisma. Kdor 
hoče razum eti človeka, mora  
pozna ti deželo, v  kateri živi, je  
nekoč rekel Goethe. N ekoč sem v  
Afriki kupil knjigo pregovorov in 
tam vidiš, da pregovorov sploh  
ne razumeš, če ne poznaš Afrike 
in  kako delujejo pregovori tam, 
ker pri nas tako ne morajo delo
vati. Torej, predvsem  iz teh dveh  
razlogov, je  od  časa do časa 
potrebno Sveto p ism o prevajati. 

Lahko kljub dobrim pre
vodom  prihaja do napačnih 
interpretacij?

Problem so neke vrste predsodki, 
da vidiš naslov in bereš eno  
zgodbo in  v tisti zgodbi iščeš tisti 
nauk, ki bi ti takrat ustrezal. To 
velikokrat naredimo podzavest
no. Kako se izogniti temu? Sam 
m ladini velikokrat priporočam, 
da nikoli ne odpirajo nobene k n 
jige, ne samo biblije, ne da bi za
čutili lakoto p o  branju. Da ne bi 
odprli z  nekim  pričakovanjem , 
kaj bi radi dobili ven, to je, k o t da

“Cerkev je najprej 
ena, tudi v naši 
veroizpovedi 
molimo, da 

verujemo v eno 
Sveto katoliško in 

apostolsko Cerkev. ”
greš sit za mizo, je škoda, ker še 
tisto, kar boš pojedel, bi bilo 
boljše, da n e  bi. Torej ustvarjati v  
sebi iskreno željo po  tem, da bi 
neko stvar razčistili, da bi nekaj 
rešili.

Slišal sem, da znate dobršen 
del te svete knjige tudi na 
pamet.

To ne drži, ne bi m ogel reči, da 
znam  veliko na pam et. So pa 
znani ljudje iz zgodovine, ki so 
ga znali na pam et. Sveti A nton  
Puščavnik n i znal brati in ga je 
zato znal na pamet, sveti Hieron
im  in številn i drugi. V starih 
časih je bilo to lažje, zato ker je 
bilo m anj podatkov, ker n i bilo 
toliko knjig  in  toliko raznih in 
formacij z  vseh strani.

Imate mogoče kak najljubši ci
tat?

Najraje pristanem pri tistem ges
lu, k i sem si ga izbral tudi za ško
fovsko geslo “Pogum vse ljudst
vo v  deželi". Ta se m i zdi zelo  
dober, ker je nastal v  težkih  
časih, ko  so se Judje vrnili iz  ba
bilonskega izgnanstva in  je bilo 
vse porušeno in  vse podrto. 
".Pogum vse ljudstvo v  deželi, na 
delo, Gospod vam pomaga, je z  
vami, itd ... "pade dobro tu d iv te  
današnje čase. Ni še tako hudih  
reči, vendar nekaj tega pogum a  
pride vedno prav.

Imate morda še kakšno poseb
no voščilo za naše bralce? 

Vsem bralcem voščim  čim več  
družinske sreče, ki jo  lahko kdo  
nosi tudi sam pri sebi. Voščim  
vam notranjega m iru  in  da bi 
vam uspelo prebroditi vse ovire 
in  zadrege, v katerih se včasih 
znajdemo. Da bi se znali včasih 
stisn iti na m ajhno  -  najboljša 
p o t je namreč, da se nekam  stis
neš -  na tak način je najlažje, da 
se človek najde sam pri sebi, da 
najde svojo misel, svoje geslo, s 
katerim gre lahko naprej. Želim  
tudi, da bi se novoletne lučke, ki 
jih v  tem  slovesnem mesecu ne  
bo manjkalo, preselile v  naše 
bralce in da bi s tem i lučkam i v  
sebi veselo in  p o g u m n o  zako
rakali v  novo leto, k i je pred na
mi.

Marko Gregorc
(Zaradi izjem no zanim ive in 

pom em bne vsebine intervju ob
javljamo z dovoljenjem avtorja, 
bil pa je objavljen na spletni 
strani www. primorska, info. Av
torju se iskreno zahvaljujemo.)

F oto  JM P
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Izvrstne zobozdravniške storitve z nizkimi cenami.

Medicenter sn
Ul. Giuseppe Verdi, 28 
Ronke (GO)
Tel. 0481.777188

Umik:
od ponedeljka do petka 
8:30-12:30 / 14:00-19:00 
sobota 8:30-12:30

implantologija 
protetika 

ortodontija 
pedodontija 

estetsko zobozdravstvo 
neboleči posegi
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Obvestila
Prispevke za Slovenski center za gla
sbeno vzgojo Emil Komel v spomin na 
ravnatelja j iro f . Silvana Kersevana 
lahko nakažete na bančni tekoči račun: 
Banca di Cividale (Via Kugv, 2 . Gorica) 
IBAN IT 30 C 0 5 4 8 4 1 2 4 M  Č03 570 
036  225; SWIFT CIVIfI2C 
S pripisom: za  SKLAD SILVANA KERŠE- 
VANil Informacije na tajništvu SCGV 
Emil Komel, tel. st. 0481 532163  ali 
0481 547569.
Slovenska skupnost vabi člane, 
izvoljene upravitelje in somišljenike 
stranke na zdravico ob zaključku 
leta, ki bo v petek, 28. decem bra
2012, ob 18. uri v Roman bar na 
Travniku v Gorici.
Slovensko planinsko društvo 
Gorica vabi na nedeljske začetni
ške in nadaljevalne tečaje sm uča
nja: 13., 20., 27. januarja in 3. fe
bruarja 2013  v Forni di Sopra. 3. 
marca 2013  bo na sporedu dru
štvena tekm a v Forni di Sopra; or
ganiziran je  avtobusni prevoz; dru
štveni učitelji bodo na razpolago za 
poldnevne ali celodnevne tečaje. 
Info: F rancesca 3 4 9  8 4 5 6 3 3 2 , 
Sara 3 3 3  8907969 . Prijave sam o 
na sedežu društva v četrtek, 27. 
decem bra  2 012 , od 18. do 20. 
ure, in v četrtek, 3. januarja 2013, 
od 18. do 20. ure.
Vokalna skupina Chorus '97 iz 
Mima vabi na Božični koncert, ki 
bo 27. d e c e m b ra  ob 1 9 .0 0  v 
župnijski cerkvi sv. Jurija v Mirnu pri 
Gorici. Poleg gostiteljev nastopata 
š e  Vokalna skupina Drežnica in 
Komorni zbor Iskra Bovec.
ZSKP, PD Podgora, ZCPZ Gorica, 
SZSO Gorica, AŠZ 01ympia, SSk 
in Krožek Anton Gregorčič vabijo 
na 4. božični dobrodelni koncert v 
spomin na dr. Mirka Špacapana, 
ki bo v petek, 11. januarja 2013, 
ob 2 0 .3 0  v cerkvi sv. J u s ta  v 
Podgori. Dobrodelni izkupiček bo 
nam enjen neprofitnemu društvu 
“P a lia tiv n a  o s k rb a  -  M irko 
Špacapan  ljubezen za vedno” iz 
Vidma, ki nudi pomoč pri paliativni 
negi za onkološke bolnike. 
Spomladno in poletno potovanje 
z N ovim  glasom  v letu  2 0 1 3 : 
Sardinija, 7 dni, od 22 . do 28. 
aprila 2013 (vpisovanje do konca 
m eseca februarja), in Gruzija, 8  dni 
na Kavkazu od 20. do 28. junija 
2013  (vpisovanje najkasneje do 
konca m eseca marca). Spored in 
vp isovanje na sed ež ih  Novega 
glasa v Gorici in Trstu.
V galeriji Kulturnega doma v Gorici 
je  na ogled do četrtka, 10. januarja
2013, razstava tržaškega kiparja 
Pavla Hrovatina, ki nosi naslov 
Harmonija Krasa.
Društvo slovenskih upokojencev 
za Goriško sporoča, da bo v petek, 
28. decem bra, odpeljal avtobus 
udeležence na prednovoletno sil
vestrovanje v restavracijo Primula v 
Solkanu ob 16. uri izJamelj, n a to s  
postanki v Doberdobu, na Polja
nah, Vrhu, v Sovodnjah, pri cerkvi 
in lekarni, vŠtandrežu na Pilošču in 
pri lekarni, v Podgori pri telovadnici, 
pri vagi in na Goriščku/trgu Me- 
daglie d'oro. Začetek srečanja bo 
ob 17. uri. Vpisovanje se  nadaljuje. 
Prijave sprejem ajo po tel.: 0 4 8 1  
8 8 2 1 8 3  (D rag ica  V.), 0 4 8 1  
390697  (Marija Č.), 04 8 1  20 801  
(Sonja K.), 347 1042156  (Rozina 
F:), 04 8 1  88 4 1 5 6  (Andrej F.). Na 
račun 20 evrov.

Društvo slovenskih upokojencev
za Goriško prireja 7-dnevni izlet v 
Pariz od 18. do 24. maja 2013 za 
ogled najpomembnejših kulturno
zgodovinskih posebnosti. Vpisova
nje se  bo začelo v januarju ob sre
dah od 10. do 11. ure na društve
nem sedežu v Gorici na korzu Verdi 
51/int. in se  nadaljevalo do zased
be m est na avtobusu. Na račun 
30 0  evrov.
Iščem delo kot pomočnica v gos
podinjstvu (likanje, čiščenje, kuha
nje) ali negovalka starejših oseb. 
Tel. 003865-3001328 .
Nudim varstvo otrok na svojem 
domu, lokacija Miren. Starost: 0  
m esecev  - 5 let. Več informacij: 
0 0 3 8 6  4 0  700111.
Nudim likanje in  čiščenje. Kličite 
na tel. 00386 4 0 1 5 3 2 1 3 .
Po poklicu sem  ekonomist. Z vese
ljem bi nudila pomoč pri pisarni
ških delih za začetek tudi po 4  ure. 
Kličite na tel. 003864 1 5 2 9 6 5 2 . 
Potrebujete pomoč pri čiščenju ali 
lik an ju ?  S em  m la jš a  g o sp a  z 
izkušnjami. Kličite zvečer na tel. 
0 0 3 8 6  70777505.
Prodajam polnovreden kostanjev 
in m ešani med. Količina omejena. 
Tel. 0 4 8 1 8 8 4 0 7 7 .
Gospa išče d elo  za lik an je  in 
č iščenje na območju Gorice tel. 
0 0 3 8 6  31449311 .

Darovi
Za Novi glas: N. N. 4 0  in N. N.
1 .000 evrov.
Za misijonarja Danila Lisjaka: N. 
N. 700  evrov.
Za misijonarja Ernesta Saksido: N. 
N. 700  evrov.
Za misijonarja Ped ra Opeko: N. N.
1 .000 evrov.

RADIO SPAZIO 103
Slovenske oddaje
(od 28 .12 .2012  do 3 .1 .2013)
Radijska postaja iz Vidma oddaja 
n a  u lt r a k ra tk e m  valu  s 
frekvencami za Goriško 97 .5 ,91 .9  
Mhz; za Furlanijo 103 .7 , 1 03 .9  
Mhz; za K analsko dolino 9 5 .7 , 
99 .5  Mhz; za spodnjo dolino Bele 
9 8 .2  Mhz; za Karnijo 97.4, 91, 
1 0 3 .6  Mhz; na in te rne tu  www. 
r a d io s p a z io l0 3 . it. S lovenske  
oddaje so  na sporedu vsak dan, 
razen ob sobotah, od 2 1 .30  do
22.30. Ob nedeljah od 14.30 do
15.30. Spored:
Petek, 28 . decembra (v studiu Niko 
Klanjšček): Zvočni zapis: posnetki 
z naših kulturnih prireditev-Glasba 
iz studia 2.
N edelja, 3 0 . decem bra  (vodi Ezio 
G o sg n ach ): O kno v B enečijo : 
o d d a ja  v b e n e č a n s k e m  in 
rezijanskem narečju.
Ponedeljek, 31 . decembra (v studiu 
Andrej Baucon): Narodno-zabavna 
in zab av n a  g la sb a  - Zborovski 
kotiček - Iz k rščanskega sv e ta  - 
Z a n im iv o s ti iz n a š ih  k ra je v  - 
Obvestila.
Torek, 1. januarja: (v studiu Matjaž 
Pintar): Utrinki v našem  prostoru - 
G lasbena oddaja z Matjažem. 
Sreda, 2 . januarja (v studiu Danilo 
Č otar): Pogled v d u šo  in svet: 
Slovenski svetniki III. del - Izbor 
gielodij.
Četrtek, 3 . januarja (v studiu Andrej 
B au co n ): L ahka  g la s b a  -
Zanim ivosti dom a in po svetu  - 
Obvestila.

Abonmajska sezona SSG v Gorici

Ljubezenska čustva 
po elektronski pošti

Tako otipljiva, čeprav le vir
tualna, tako sodobna in 
povsem naravna, življen
jska je zgodba, ki se spleta v pred

stavi Proti severnem u vetru. Up
rizoritev je nastala kot koproduk
cija Prešernovega gledališča

Slovenskega stalnega gledališča 
v Gorici ogledali v ponedeljek, 
10. decem bra 2012, v goriškem 
K ulturnem  dom u. Tokrat se je 
do lgoletn im  obiskovalcem 
gledališke sezone SSG pridružila 
kar številna skupina licejcev, ki

Kranj in Mestnega gledališča Ptuj 
po knjižni uspešnici nemškega 
avtorja D aniela G lattauerja v 
topli, solidni režiji Alena Jelena. 
Roman o tem  ljubezenskem  
razm erju z rom antičn im  prid i
hom  je izšel 1. 2008, dramsko 
priredbo pa so uprizorili že na 
štiridesetih različnih odrih. Ena 
izmed čudovitih odrskih inačic 
je ta, ki so si jo abonen ti

uglajene, rah loču tno  
napisane sodobne tekste, 
take, ki gledalca obogati
jo in  m u napolnijo dušo z 
lepim  čustvom ter poteši
jo njegovo željo po 
iskrenem  um etniškem  
užitku. Srčika predstave 
Proti severnem u vetru je 
ljubezensko razm erje 

m ed Emmi, ki je srečno poroče
na z vdovcem in je dobra mati 
njegovim a otrokom a iz prvega 
zakona, in  Leom, ki si sicer še 
zmeraj h ladi ljubezenske rane 
zaradi Marlene, s katero ima čud
no  nihajoče razmerje, ki pelje le 
v slepo ulico. Oba sta sredi 
tridesetih, ona je bolj odločna, 
tem peram entna, duhovita, 
včasih tudi malce pikra, on  bolj

krhek, sentim entalen, negotov, 
predvsem v odnosih do ženske. 
N juna vez se začne spletati po 
golem  naključju. Pri sporočilu 
ona vtipka napačno  črko na 
elektronski naslov in  pošta pris
tane v njegovem  "predalu". Iz 
vljudnosti ji on  odgovori. Ona 
pa spet njemu. Takoj se besedno 
in  m iselno neverjetno ujemata, 
e-maili ju zmeraj bolj zbližujejo 
in  postajajo vse bolj intim ni. V 
nočeh, ko piha severni veter in 
ona ne m ore spati, ji pisanje gre 
še bolj od rok. D opisujeta si 
predvsem ponoči, ko sta prosta. 
Zelo sladko je n juno  čakanje 
sporočil, ki jim a lepšajo vsak
danjik.
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so izredno lepo sprejeli predsta
vo, saj jim je tematika zelo blizu. 
Spletne strani so jim  zelo do
mače in  nič čudnega ne bi bilo, 
če bi se tudi njim  pripetilo to, kar 
se je protagonistom a v zelo lepi 
predstavi, taki, kakršne že dolgo 
nism o imeli priložnosti videti v 
abonm ajskem  program u SSG. 
Ob njej smo dobili potrdilo, da je 
še kako m ožno postaviti na oder

DSUG v letu 2013
Program dejavnosti goriških upokojencev
Kljub finančni in gospodarski stiski, ki vedno bolj otežuje delo tudi 
kulturnih društev in ustanov, si Društvo slovenskih upokojencev za 
Goriško (DSUG) postavlja, v skladu z društvenimi cilji, v svoj okvirni 
program za leto 2013  v glavnem iste pobude kot v prejšnjih letih in 
uresničuje tiste, ki najbolj ustrezajo željam in potrebam  društvenih 
članov. Od januarja dalje naj bi s e  vrstile različne dejavnosti, ki bi 
pritegnile čim več pozornosti članov. Potem ko bo društvo vjanuarju 
s  podelitvijo cvetja počastilo člane, ki so  v letu 2012  obhajali 80. 
in 90. obletnico rojstva, bo priredilo predavanje o zdravstvu in, po 
možnosti, tudi o socialnih problemih. Februar naj bi bil nam enjen 
Dnevu s lo v en sk e  ku ltu re  in ob isku  krajev  okrog  G orice te r  
spoznavanju kulturnozgodovinskih zanimivosti, zlasti iz obdobja 
prve in druge svetovne vojne. To naj bi bilo tudi v povezavi s  
praznovanjem sv. Valentina. V marcu bodo upokojenci ob dnevu 
žena priredili enodnevni izlet v kulturno pom em ben kraj. Sledilo naj 
bi predavanje o aktualnih tem ah. Tudi v aprilu naj bi člani spoznavali 
krajevno zgodovino, po možnosti tudi s  krajšo ekskurzijo v zanimiv 
kraj. Priredili bodo tudi srečan je  z enim od sorodnih društev iz 
Slovenije, s  katerimi ima DSUG dobre stike. Od 18. do 24. maja bo 
na programu 7-dnevni izlet v Pariz, ki je  eno najlepših m est na 
svetu, saj je  znano zaradi izredno pomembnih kulturnozgodovinskih 
in turističnih posebnosti (npr. Notre Dame, stolp Eiffel, trg Concorde, 
Elizejske poljane, Hotel de  Ville, Louvre, Versailles itd.). V začetku 
junija bo potekal mednarodni balinarski turnirvSovodnjah obSoči, 
katerega se  vsako leto udeležuje lepo število ženskih ekip, posebno 
iz Slovenije. Člani bodo vabljeni tudi na izlet v pom em ben kraj. V 
juniju bo sledilo vsakoletno letovanje ob morju na Lošinju ali drugje. 
V juliju se  predvideva srečanje s  sorodnim društvom. Vsako leto 
poteka v prvem tednu avgusta tradicionalni piknik v primernem 
naravnem  okolju, vedno v povezavi z izletom v zanim iv kraj. 
Septem ber bo sp e t nam enjen letovanju na Lošinju, srečanjem  z 
društvi upokojencev iz Slovenije (zlasti iz Nove Gorice) in nastopom 
upokojenskih pevskih zborov Prim orske (npr. Zlata jesen), na 
katerih nastopa tudi društveni ŽePZ. Tudi v oktobru se  predvidevajo 
nastopi upokojenskih pevskih zborov (npr. Festival za 3. življenjsko 
obdobje v Cankarjevem domu v Ljubljani, S tarosta  mali princ v 
Gorici ipd.). V zadnjih dveh m esecih bosta prav gotovo privabili 
številne člane zaželeni družabni srečanji, in sicer v novembru 
martinovanje, v decem bru pa silvestrovanje. Društvo bo lahko 
sprem enilo ali preneslo načrtovano dejavnost iz enega m eseca v 
drugega ali dodalo drugo dejavnost ali kaj črtalo iz programa. Izlete 
v oddaljene kraje bo organiziralo sam o z enim avtobusom. Zato so 
člani vabljeni, da se  za izlete čim prej prijavijo. O dejavnostih bo 
društvo obveščalo člane po časopisju. Organizatorji upajo, da bodo 
s  pogumom in vztrajnostjo izvedli ves program, (ed)
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Na zadnjem letošnjem večeru DSI je bil gost dr. Jože Bajzek

O pomenu 
Kristusovega rojstva

Za vsakega kristjana se spo
dobi, da se pred Božičem 
poglobi sam vase in  razmi

šlja o pom enu Kristusovega rojst
va, saj je Božič povezan z idilo in 
s pričakovanjem. Tako so na zad
njem  ponedeljkovem  večeru v 
tem  letu v Društvu slovenskih 
izobražencev imeli v gosteh sa
lezijanskega duhovnika, dr. Jože
ta Bajzeka, dolgoletnega profe
sorja sociologije na Papeški salez
ijanski univerzi v Rimu. Prisot
n im  je podal tri glavne misli, ki 
jih je nato nadgradil s svojim raz
mišljanjem, v katerega je vključil 
tudi prisotne.
Osredotočil se je na tri odlomke 
iz Svetega pisma, in  sicer iz Mate- 
jevega, Janezovega in  Lukovega 
evangelija. Najkrajša prispodoba 
v Svetem pism u je o trgovcu in 
biseru. Trgovec se vrne domov in 
pove ženi, da je prodal avto, hišo 
in  vikend za m ajhen biser, ki mu 
je zelo všeč. Celo težko prigarano 
premoženje za en samcat biser. 
Dr. Bajzek je dejal, da se nam  
metafora kar sama ponuja: 
trgovec je nam reč Jezus, biser pa 
človek. Ljudje smo za Boga tako 
pom em bni in  dragoceni kot bi
seri, in  prav zato se je rodil med 
nami. Rodil se je na Zemlji in  je

za nas m oral pustiti vse. Za 
Božič torej prem išljujm o o nje
govem pom enu. "Tvoja duša je 
za Boga zelo dragocena, mi smo 
zanj vredni. Res je, da nism o ena
ki in  enakopravni, sm o pa

zgodovine, temveč samo sredst
vo. Danes ne vemo več, kaj je do
bro, lepo in  sveto, ampak le, kaj 
je koristno. Pri zadnji večerji je 
Jezus dejal svojim učencem: "Va
še srce naj se ne vznemirja". Da-
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F oto  K rom a

enakovredni pred Bogom, ker se 
je on  rodil za nas".
Iz Janezovega odlomka, v kate
rem  opisuje Jezusovo zadnjo ve
čerjo, ko je zbral svoje učence in 
jim povedal, da bo trpel in  umrl, 
lahko razberemo, kako živeti ve
ličino tega rojstva v današnjem 
času, ko človek ni več subjekt

nes, ko živimo v hudem  in zm e
denem  času in  ne vem o več, kaj 
in  kdo je človek, m oram o vero
vati vanj.
Dr. Bajzek se je hudom ušno spra
ševal, zakaj je Bog izbral ravno 
Izraelce, ki so bili sužnji v iz
gnanstvu, isto velja za njegove u- 
čence, ki so bili slabotni in  m ajh

ni. Predavatelj bi najbrž izbral Ki
tajce zaradi njihove številčnosti... 
Iz Lukovega evangelija so zbrani 
v Peterlinovi dvorani poslušali še 
razlago prilike o dobrem  Samar
ijanu, v kateri dobim o odgovor, 
kako se lahko danes vedemo in 
kako lahko pom agam o človeku, 
ki težko veruje. Dr. Bajzek je ugo
tavljal, da "smo včasih bili vzgo
jeni, da smo hodili v cerkev, ki 
nas je skozi katekizem vodila do 
Kristusa. Danes pa človek ne ve 
ali noče slišati o Bogu in  Cerkvi, 
hoče pa slišati o Kristusu, nanj ni 
alergičen". Zato je treba nagovar
jati današnjega človeka kot do
brega Samarijana, ki je padel v 
nesrečo.
Ob koncu se je predavatelj zamis
lil ob perečih problem atikah. 
Sam misli, da bo vedno manj lju
di v cerkvi, a da bodo v njej tisti 
res prepričani. Ni ga strah pra
znih  cerkva, ker pravi, da to ni 
kazatelj vernosti: "Cerkev smo 
mi. Im am o dober sistem pripra
ve otrok. Že dolgo let govorimo, 
da bi m orali tudi odrasle p ri
pravljati. Cerkev bi morala nekaj 
narediti za vse starše. Vzgoja je 
proces, zato potrebuješ čas, ne pa 
samo deset m in u t pridige". 
Obenem je dr. Bajzek mnenja, da 
se m ora vsaka misel ukoreniniti, 
če hoče iti naprej in  se institu 
cionalizirati, institucija pa ne 
sme postati cilj. In je še dodal: 
"Mi verujemo v Jezusa Kristusa, 
ne v Cerkev".

Šin

Društvo Škamperle je izdalo novo knjigo

Dramski prizori 
Marije Mijot

a  T  T p o ra b a  narečja je 
| I bila za Mijotovo vse 

V » y  prej kot igra ali 
poizkus, ki bi ga gojila ob kn 
jiževnosti, napisani v priučeni, 
um etni slovenščini. Odkar je za
čela pisati, ji je prvotni, narečni 
jezik pom enil tisto enkratno 's- 
rčno govorico', v kateri je bila 
izpovedno najbolj nenarejena in 
neposredna".
S temi besedami je prof. Marija 
Pirjevec v spremni besedi knjige 
Marija M ijot - Otroške pesm i in  
dramski prizori, ki jo je ob pod

pori Urada za Slovence v zam e
jstvu in  po svetu ter večstopen
jske šole Vladimir Bartol založilo 
svetoivansko društvo Slavko 
Škamperle, opredelila ključ za 
razumevanje poetike in  etike 
tržaške pesnice.
V knjigi, ki je nastala ob 110-letni- 
ci pesničinega rojstva, je uredni
ca dr. Bogomila Kravos zbrala raz
pršene dramske tekste Mij otove, 
jih uredila, pripravila slovarček in 
uvodno besedo; obenem  je do
dala še nekaj pesničinih otroških 
stihov. Večino izvodov knjige bo

do izročili šolarjem šole Vladimir 
Bartol, da bodo tako prosto segali 
po tej domači zakladnici. Ravno 
Bartol, ta njen slavni bližnji ro
jak, je prispeval spremno besedo 
k njeni pesniški zbirki iz leta 1962 
z naslovom Souze jn  smeh. 
Dejansko dramska besedila Mari
je Mijot ne vsebujejo le dragoce
nega jezikovnega narečnega ko
da, temveč predstavljajo izredno 
pričevanjsko vrednost etnograf
ske razsežnosti. V desetih dram
skih slikah v vezani in  nevezani 
besedi avtorica prikazuje zelo ne
posredno in  živo nekdanjo sve
toivansko vaško življenje in  skup
nost. V njej izstopajo zanjo tako 
tipični 'm andrjerji', obdelovalci 
vrtov s sadnim  drevjem, rožami 
in  povrtnino, zraven so orisane 
tudi živahne in  prepirljive man- 
drjerke, garaške perice, vaške

klepetulje in  otroci. V tako sliko
viti pokrajini duš se bo bralcem 
in  m ladim  bralcem  šole Bartol 
razpredla nekdanja svetoivanska 
srenja, ki je bila tako blizu in  obe
nem  tako daleč Trstu in  je zato 
živela lastno, vase ujeto življenje 
"z vsemi prigodami in tegobami 
vred, tako da jo je bližnje mesto le 
poredkoma opazilo", je še zapisa
la prof. Pirjevec. Po njenem  m ne
nju sodijo otroške pesmi Marije 
Mijot v sam vrh slovenskega otro
škega pesnjenja. O benem  so 
dramski prizori enkraten doku
m ent preteklega 'žitja in  bitja' na 
slovenskem obrobju mesta Trst. 
"To bi s časom gotovo potonilo v 
pozabo, če ga ne bi tako sam oni
kla umetniška in  človeška oseb
nost znala ohraniti pri življenju", 
je še zapisala prof. Pirjevec.

IG

Podpora nasprotnikom gradnje uplinjevalnika v Žavljah

Izjava članov Društva slovenskih
pisateljev

Č lani D ruštva slovenskih 
pisateljev (DSP), zbrani 
na občnem  zboru d rušt

va, so v sredo, 12. decem bra 
2012, soglasno podprli nasled
nja stališča:
DSP v zvezi z napovedanim  so-

naravovarstvenikov, loka lne 
p o litike  in  n a  tem  obm očju  
živečih Slovencev, ki z m nog i
m i te h tn im i a rg u m en ti za
vračajo gradnjo uplin jevalnika 
n a  tej lokaciji.
DSP pri tem  izhaja iz dovolj ar-
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glasjem  vlade Republike Italije, 
da izda g radbeno  dovoljenje 
d ružbi Gas N atural za gradnjo 
up lin jeva ln ika  v Žavljah, v 
celo ti p o d p ira  naspro tovan je

g u m e n tira n ih  ocen, da b i ta  
g radnja ogrozila nadaljn ji 
razvoj tu rizm a in  n ek a te rih  
d rug ih  gospodarskih panog na 
širšem  obm očju  up lin jeva ln i

ka, torej ne sam o n a  ož
jem  o bm očju  Žavelj in  
Milj v neposredni sosešči
ni, tem več n a  ce lo tn em  
obm očju  severnega Jad 
rana, vk ljučno  z večjim  
delom  slovenske obale in  

kraškega zaledja.
DSP še posebej opozar
ja na to, da bi ta projekt 
nep o sred n o  ogrozil 
prizadevanja slovenske 
m an jšine  za razvoj na 
tem  obm očju  in  n jen  
in teres ter p o treb o  po 
višji ravn i ne le po litične , 
am pak tud i gospodarske sub
jektivitete.
DSP poziva vlado Republike 
Slovenije, naj k o n čn o  že 
izrazi jasno in  od ločno stal
išče Slovenije do tega projek
ta, ki nedvom no  ogroža tud i 
slovensko d ržavno in  
loka lno  strategijo  razvoja 
naše obale in  naj se postavi v 

b ra n  slovenski m an jšin i, ki 
utegne biti najbolj prizadeta pri 
uresničevanju tega projekta, na 
kar kažejo že prve razlastitve, ki 
so jim  izpostavljeni tako rekoč

izk ljučno  slovenski lastn ik i 
zemljišč.
DSP dosedanjega m lačnega 
odzivanja slovenske v lade v 
zvezi s tem  projektom  prepros
to  n e  m ore razum eti drugače 
kot izraz h lapčevstva in  
n ep o tre b n e  želje po  ugajan ju  
zahodn i sosedi, kar zelo zgov
orno  postavlja na laž običajno 
hvalisanje, kako enakopravn i 
sm o znotraj EU in  kako o vsem 
enakopravno soodločam o.

Za Društvo slovenskih 
pisateljev 

Veno Taufer, predsednik

O bvestila
V župnijski dvorani v Nabrežini 
je  o d p rta  trad ic ionalna  razstava 
jaslic  z v sega  sv e ta . Na ogled so  
tudi ja s lice  v cerkvi, ki so  vsako  
le to  d ru g a č n e . Urnik: od 2 3 . 
d e c e m b ra  2 0 1 2  do  6. jan u a rja  
2 0 1 3 , ob so b o tah  in praznikih 
od 16. do  19 . ure. 
S p o m la d n o  in  p o le t n o  
potovanje z  N ovim  glasom  v 
letu 2 0 1 3 : Sardinija, 7 dni, od 
2 2 .  d o  2 8 .  a p r i l a  2 0 1 3  
(vp isovanje  do  konca  m e s e c a  
februarja), in Gruzija, 8  dni na 
K avkazu od 2 0 . do  2 8 . jun ija  
2 0 1 3  (vpisovanje n a jk asn e je  do 
konca m e se c a  m arca). S pored

in v p i s o v a n je  n a  s e d e ž i h  
Novega g la sa  v Gorici in Trstu.

Darovi
Za m isijonarja D anila Lisjaka 
d aru je  M. M. 5 0  evrov.
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Isfova trgovina vas čaka 
in vam vošči vesefe božične 

in novoletne praznike

Troseška uf. 13 - Opčine 
(v Miiini cerkve)

VITAL

PESEK 42 
34149 - Občina Dolina 

Tel. 040 226 868 
Fax 040 226 791 

e-mail: v italcoop@ tin.it 
info@ vitalcoop.net 
www.vitalcoop.net

ŽELEZNINA TERČON SAS 
Vse za hišo in vrt,

stroji za domačo in poklicno uporabo, 
barve in barvila, vse za vodne 

in plinske inštalacije.
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s lovensko  deželo  
g ospodarsko  z d ru ž en ji v 
www.sdgz.it

e conom ica  slovena 
www.ures.it
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. OBR TNO PODJETNIŠKI
* SER V IS KOPER

servis.koperemail.si

V X « a iM jS f  a a„om “ m n k a m ,
iti uapeatui ZVIo  sodelavcem , prijateljem in bralcem.

Novosti v SSG
Spremenjeni termini, nova premiera 
in silvestrski večer
Praznični č a s  je  p rinesel nekaj novosti v program  S lovenskega 
s ta ln e g a  g le d a liš č a . Z a č e le  so  s e  va je  nove uprizo ritve  v 
o sn o v n e m  a b o n m a ju , k o m ed ije  G e o rg e sa  F e y d e a u ja  Ne 
sp reh a ja j s e  no v en d ar čisto  naga! (M ais n’te  p ram en e  done 
p a s  to u te  nue!) v režiji A lena J e le n a . D og a jan je  k om ične  
e n o d e ja n k e  je  postav ljeno  v dom  novoizvoljenega poslanca  
d ržav n eg a  zbora; n jegove am bicije  moti m u h a s ta , p rem alo  
o b leče n a  žena . P redstavo  bodo  p rem ierno  uprizorili člani SSG 
v če tr tek , 10. ja n u a r ja  2 0 1 3 , v mali dvorani SSG. V program u 
je  p o trjeno  go sto v an je  Pupkin k a b a re tta  2 9 . d e c e m b ra  ob  
2 1 .0 0  v veliki dvorani; večer z d a lm atin sk o  klapo K am panel je  
p restav ljen  na  kasnejši term in , gostovan je  v rhunskega  Royal 
M o n g o lian  B a lle t (p le sn i
v e č e r  s p a d a  v M o d ri 
abonm ajsk i program ) bo 3. 
j a n u a r j a  2 0 1 3 .  P r o d a ja  
v s to p n ic , tu d i za  k o n c e r t  
vokalne skup ine  P erpetuum  
jazzile, ki bo na  sp o red u  20 . 
ja n u a r ja  2 0 1 3 , p o tek a  pri 
b la g a jn i  S S G . N a 
S ilvestrovo, 31 . d ecem b ra , 
bo g ledališče  uvedlo veselo  
p ra z n o v a n je  ob  2 1 . uri z 
u s p e š n i c o  N a r o d n e g a  
d o m a  M a r ib o r  U b ežn ic i.
M aja B lagovič in V ladim ir 
J u r c  b o s t a  o d ig r a la  
p red s tav o  o dveh žen sk ah  
(Thelma in Louise), ki bežita 
od nezadovoljivih družinskih 
in življenjskih razm er in doživita na pustolovski poti n e š te to  
sm ešn ih  dogodivščin. P redstavi bo sledil p les  z an sam b lo m  
P la ta n a  iz K opra, za p ogostitev  bo posk rbe l c a te r in g  Vivo. 
B lagajna g ledališča  sp re jem a  rezervacije (skupna c e n a  za v se  
je  4 0  evrov na o sebo ) v sak  delovnik od 10. do 15 . ure.
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8 x m ille Pogovor: misijonar Flavio Zanetti iz goriške nadškofije

Naš vsakdanji trud za dobro 
ljudi na Slonokoščeni obali

Gospod Flavio Zanetti, od 
leta 1999 m isijonar na 
Slonokoščeni obali, je 

odgovoren za živahno skupnost 
vernikov v kraju Yamoussoukro, 
politični prestolnici Slonokošče
ne obale, ki leži v osrčju države. 
G. Flavio udejanja s svojimi so
delavci veliko dejavnosti: skrbi 
za šolanje in  alfabetizacijo, za 
pom oč v bolnišnicah, za katehe- 
zo in  otroške dejavnosti pa vse

li v  drugih župnijah pri prvem  
oznanjevanju  evangelija v  
krajih, kjer še n i kristjanov. Vse
povsod  prirejamo javne koncer
te in  predvajanje filmov, m nogi 
prihajajo poslušat dobro glasbo 
in  gledat lepe film e, naše spo
ročilo je učinkovito. Organizira
m o  tudi javne prireditve k o t jav
na pričevanja edinosti. Poleg te
ga hočem o  prestrukturirati in  
razvijati skupine krvodajalcev in

do senzibilizacije za krvodajalst
vo.
Prišli smo v stik z našim  misijo
narjem, ki nam  je povedal m ar
sikaj zanimivega o tem, kako se 
njegova skupnost sooča z novi
m i "izzivi" tega pastoralnega le
ta, ki je prav posebno, saj je še 
živ spom in na m očna trenja, ki 
so zaznamovala javno življenje 
afriške države v zadnjih mesecih.

G. Flavio, katere dejavnosti 
ponuja vaša skupnost v  tem  
času? Katere zamisli pa bi radi 
uresničili v bližnji prihodno
sti?

Pastoralno dejavnost sm o načr
tovali na osnovi tem e pastoral
nega leta, k i je skupna za vso Slo
nokoščeno obalo: "da bi bili vsi 
eno, da bo svet veroval". Gre to
rej za tem o edinosti, vezano na 
apostolsko posinodalno spodbu
do Africae M unus, ki vabi Cerk
ve afriške celine, naj si prizade
vajo za spravo, m ir in  pravično
st, in  pa za tem o vere, h  kateri 
nas vabi papež.

Koliko članov sestavlja sku
pnost in koliko župnij (pa tu
di vasi) šteje?

Im am o eno samo župnijo, k i je 
široka 15 km , dolga pa 35 km . 
M oro f e ' je  sedež župnije, kjer ži
vijo duhovniki, im am o pa še 12 
drugih skupnosti. Hvala Bogu 
im a m o  sedaj kristjane prav v  
vsaki vasi. Da bi bilo to bolj ja
sno, vam  lahko povem , koliko  
ljudi prihaja v  vsaki skupnosti k  
nedeljski maši: teh je  približno  
70% vseh katoličanov, kajti tudi 
pri nas nekateri n e  obiskujejo  
redno maše ob nedeljah. V  kraju 
M oro f  e ' 900 oseb, v  Kami ju  500, 
v  Sem anu 320, v  N 'Gattakroju  
120, vL olobu  130, vN 'D en o u u  
30 (tu n i n iti enega krščenega, 
vsi so katehum eni), vK onankof- 
fikroju 50, vN 'D eb u  90, vDrek- 
roju 30, v  Sakiareju 200, v  Ko- 
riakroju 35, v Aguibriju 45, v  
Tounzouebu 120. V  primerjavi s 
celo tn im  prebivalstvom  nas je  
približno 8%.

Na kaj ciljate v  smernicah pa
storalnega leta in kako se na 
to pripravljate?

Pred sabo im am o štiri sektorje. 
Na področju evangelizacije želi
m o  formirati m isijonsko ekipo, 
k i jo  sestavljajo katehisti, skupi
n e  in  druge osebe, ki bi pomaga-

povsod p o  državi, kjer je  še ved
n o  veliko orožja. Stanje se je  
m očno  umirilo, ljudje se spet lo 
tevajo svojih dejavnosti, znatno  
pa so se zvišali življenjski stroški. 
Država se z  gospodarskega vidika 
počasi spet postavlja na noge, 
prihajajo m nog i vlagatelji, trgo
vina se razvija, toda velika veči
na prebivalcev za zdaj nim a n o 
bene koristi od  te rasti in  še na
prej trpi.

teh, k i delajo pri op ism en je
vanju.
Na področju pastorale skrbim o  
za formacijo. Naša katoliška sku
p n o s t h itro  raste in  treba je  
oblikovati odgovorne za osnov
n e  skupnosti (skupnosti v  
krajevnih četrtih), katehiste in  
druge odgovorne na različnih  
ravneh, da bi omogočili širšo de
litev različnih vlog in  odgovor
nosti. Prizadevamo si tudi za 
srečanja skupin, spodbujam o  
nastanek skupnostnih  struktur, 
kjer si ljudje vza jem no p o m a 
gajo (npr. blagajne za vzajem no  
pom oč), predlagam o različne 
načine duhovnih  o bnov  in pre
verjanja za različne kategorije 
krščenih, da bi jim  pomagali oži
viti n jihovo vero, ko  jih podpira
m o  v  ko n kre tn ih  življenjskih  
preizkušnjah. Marsikaj ponu ja 
m o  tudi točno določenim  skupi
nam  (svet šolstva in  zdravstva). 
Na področju liturgije želim o ok
repiti čut za sveto, si prizadeva
m o, da bi bila naša liturgična  
srečanja lepša in da bi se jih  ude
leževali številnejši ljudje: za to 
načrtujem o več srečanj form a
tivnega značaja.
Na področju avtonom ije in  člo
veške prom ocije želim o okrepiti 
gospodarske dejavnosti, ki že ob
stajajo (trgovine z  religioznim i 
izdelki, trgovanje s prem ogom , 
prodaja šolskih potrebščin, izde
lovanje kipcev in  um etniških  si
totiskov, km ečka mehanizacija, 
k i se je že začela s podporo Gori
ce in  prispevkov Osem tisočink). 
Ž elim o tudi spodbuditi nove  
dejavnosti, k o t npr. polja za pri
delovanje riža in kokošnjake, tu
di to s pom očjo  Gorice. Na teh
n ični ravni želim o bolje pripra
viti blagajničarje skupnosti in  
upravitelje različnih dejavnosti. 
Predvidevamo tudi druge oblike 
form acije o tem i "Vera in  raz
voj". Poleg tega sodelujem o pri 
različnih škofijskih pobudah, da 
bi prispevali k  oblikovanju  se- 
m eniščnikov, ka teh is tovin  žen 
sk.

Kako bi - po povolilnih spo
rih - označili sedanje stanje?
Kakšne bojazni še imajo
ljudje?

Rad bi poudaril dva glavna pro
blema: varnost in  ekonom sko  
stanje. V naših krajih se je var
nost sicer izboljšala, a žal n i tako

Povejte nam kaj o skupini krvo
dajalcev: kakšen pom en ima na 
ozemlju, kako senzibilizirate lju
di in  kakšno novost to pomeni 
za krajevne skupnosti? V naši 
deželi nam  n i uspelo im eti zado
stnih količin krvi za naše po tre
be. Pred nekaj leti je  vlada v  
kraju Yamoussoukro ustanovila 
transfuzijski center, m i pa sm o  
se organizirali tako, da bi im eli 
redne in  zanesljive krvodajalce. 
Velik problem  in velik strah pri 
nas predstavlja Aids, k i je zelo  
razširjen. Ljudje nočejo darovati 
krvi, ker se bojijo, da bi jim  "gle
dali noter" ter bi tako tvegali ne
prijetna presenečenja; ali pa se 
bojijo, da bi kdo  uporabljal 
n jih o vo  kri za vračarstvo in  bi 
jim  tako povzročal zlo. Glavni 
del rednih  krvodajalcev tako 
predstavljajo katoličani; o svoji 
izbiri so prepričani tudi zato, ker 
nas je  že Kristus rešil s svojo  
krvjo, prav tako lahko tudi m i z  
m alenkostjo svoje krvi rešujemo  
svoje brate. In vendar n i lahko  
se spopadati z  različnimi m isel
nostm i in  s predsodki. O tem  go
vorim o z  odgovornim i v  krajev
n ih  strukturah javnega zdravst
va, z  voditelji naselij, z  m ladin
skim i skupinami; skratka, senzi- 
biliziramo na vseh m ožn ih  rav
neh.

Na koncu vas prosimo še za 
nekaj besed o novi cerkvi: 
kako napredujejo dela? Kdaj 
bo dograjena? Koliko ver
nikov bo lahko v  njej?

Dela so v tem  obdobju dejansko 
ustavljena, ker so zmanjkala fi
nančna sredstva. V osrednjem  
delu je prostora za 1.600 oseb, za 
velike praznike pa jih lahko pri
de zraven še drugih tri tisoč. 
Krajevni šk o f nam  je nam reč na
ročil: "Naj bo prostora za 2.000  
vernikov, ki redno prihajajo; ko  
pa jih  pride več, naj vsi lahko  
vstopajo". To cerkev potrebuje
m o  čim  prej, že sedaj je nam reč  
nezadosten veliki hangar, ki ga 
je leta 2005 blagoslovil msgr. De 
Antoni: katoliška skupnost tu ra
ste vsak dan, naselje se širi okrog  
nas, h iš  in  drugih stavb je že več  
k o t 300. Ko bom o im eli na raz
polago ves potrebni denar, vam  
bom  lahko povedal, kdaj se bo
do dela končala.

Selina Trevisan 
(prev. DD)

n ih  in  Baronice Castelli - Glem- 
bay v Gospodi Glembajevih ter 
Branku Jordanu, članu SNG Ma
ribor, za vlogo Viconta de Val- 
m on v N evarnih razmerjih. Se
verjeva nagrada je igralcem na-

ŠKOFJA LOKAPodelitev Severjevih nagrad 2012 israia kot ,1]ubi-
; °  teljska igralka v

Dobitnika sta Nataša Barbara sokolskem društ-
9 vu. Nagrado za

Gračner in Branko Jordan študenta dramske
igre na AGRFT si 

delita študentki dramske igre 
Ana Urbanc za vlogo Filaminte v 
Molierovi komediji Učne pičke 
ali Naj svet šumi in  Ajda Smrekar 
za vlogo Kasije v predstavi Julij 
Cezar. Dobitnik Severjeve nagra

de za igralsko st
varitev v sloven
skem ljubitej- 
skem gledališču 
za vlogo Jonnyš- 
tam perledeja v 
drami Kripl z Ini- 
shm aana pa je 
M iha Zrimšek. 
Bralce naj spom
nim o, da sta te 
prestižne nagra
de bila deležna 
tudi člana dram 
skega odseka PD 
Štandrež Majda 

Zavadlav in  Božidar Tabaj 19. de
cembra 1999.
Podelitev nagrad poteka v Škofji 
Loki, ker je prav tu  Sever uprizo
ril svojo zadnjo predstavo, m o
nodram o Dostojevskega Krotko 
dekle. Stane Sever je um rl v Rib
nici na Pohorju 18. decem bra 
1970. Prav tu  je bil 16. decembra 
45. Severjev dan, na katerem so 
nastopili domači pevci in  Janez 
Hočevar Rifle z m onokom edijo 
Star fotr.

K

V Škofji Loki, na Loškem 
odru, je v nedeljo, 16. de
cembra 2012, Sklad Sta

neta Severja, ki so ga ustanovili v 
spom in na legendarnega gleda
liškega in  filmskega igralca, po
delil 42. Sever
jeve nagrade za 
igralske dosež
ke. Žirija, ki so 
jo sestavljali 
Dam jana Čer
ne, Štaša Mi
helčič, Tea Ro
gelj, Alenka Bo
le Vrabec in  
Branko Šturbej, 
je izbirala med 
igralci, ki so jih  
za njihove u- 
m etniške do
sežke v pre
m iernih  uprizoritvah od 30. sep
tem bra 2011 do istega dne v le
tošnjem letu predlagala poklicna 
gledališča, poklicna izveninstitu- 
cionalna gledališča in  poklicne 
gledališke skupine, Združenje 
dramskih um etnikov Slovenije, 
AGRFT in  Javni sklad RS za kul
turne dejavnosti. Za igralske st
varitve v poklicnih  gledališčih 
sta nagradi prejela Nataša Barba
ra Gračner, članica SNG Drama 
Ljubljana, za vlogi Jelene Niko
laj evne Krivcove v Malomešča-

i r
vadno še posebno pri srcu prav 
zato, ker je poim enovana po gle
dališkem um etniku, "ki je ostal v 
spom inu kot pokončna, etična 
oseba z vrhunskim  igralskim raz
ponom ", kot je za STA dejal na
grajenec Jordan, ki je že pred le
ti prejel študentsko Severjevo na
grado in  je bil zelo vesel, da je bil 
tudi na poklicni poti deležen te
ga priznanja. Zelo zadovoljna je 
bila tudi Gračnerjeva, ki je za STA 
povedala, da jo s to nagrado veže 
čustvena vez, saj je njena babica

“Padec” meje pred petimi leti

Komentarji 
predstavnikov oblasti

Dne 21. decembra 2007 je s pre
m ikom  schengenske črte meja 
m ed Slovenijo in  Italijo doživela 
zgodovinsko preobrazbo, saj je 
trdo prisotnost na obm ejnih in 
m aloobm ejn ih  p rehod ih  za
menjala "nevidna" adm inistra
tivna linija. Vprašanje, koliko 
v idnih  črt je še ostalo nedo
taknjenih , je na tem  m estu 
preobsežno. Pred petim i leti so 
svoje postojanke zapustili polici
sti, cariniki so se um aknili že ob 
vstopu Slovenije v Evropsko 
unijo leta 2004, projekti "odpr
tih  meja" so na našem  območju 
tekli že vrsto let, predvsem za Be
neške Slovence pa je ta dan po
m enil dokončno osvoboditev od 
problem ov "železne zavese". 
Nekaj predstavnikov oblasti nam  
je zaupalo kom entar o tem, ali je 
prazniku na m ejnem  prehodu 
Robič/Stupizza dokončno in  
konkretno sledila sprememba na

boljše.
Prvi občan iz Podbonesca Pier- 
giorgio Domeniš se veseli pozi
tivn ih  strani padca meje. Po
večan prom et skozi Beneške do
line, poglobljeno čezm ejno so
delovanje na občinski ravni. 
Kljub vsemu je bil to le prvi, zu
nanji korak, saj bo najtežje po
rušiti psihološke pregrade med 
ljudm i. Mislim, da je ključ v 
uspehu povezovanje, predvsem 
turistično, začenši s Slovenijo. Pr
vi korak bo realizacija kolesarske 
proge Čedad-Tolmin.
Guido M archiol, župan občine 
Bardo/Lusevera, je razočaran nad 
političnim i oklepi starega 
mišljenja. Veliko več bi lahko sto
rili, pravi, in  glede Terskih dolin 
poudarja, da bi morali deželo FJK 
prepričati, kako velikega pom e
na za te kraje bi bila ustanovitev 
dvoj ezične italij ansko-slovenske 
šole za tkanje močnih, trajnih ve-

Kratke

zi ljudi z rodnim  krajem.
Tudi Alessandro O m an, župan 
občine Naborjet-Ovčja vas, je 
zm erno realističen: "Kanalska 
dolina je vedno bila prehodno 
območje in  od padca meje se si
tuacija ni radikalno spremenila. 
Še vedno doživljamo hudo  de
mografsko krvavitev. Za dokonč
no rešitev bi dežela in  država 
morali več investirati v razvoj teh 
krajev".
Tudi generalni konzul Republike 
Slovenije v Trstu dr. Dimitrij Ru
pel je za petnajstdnevnik Dom 
objavil spom ine na pom em ben 
datum . Kot zagovornik brezmej
ne Evrope pravi, da, čeprav so 
nam  pogled na boljše življenje v 
zadnjem  času zameglile gospo
darske težave, so se napovedi v 
veliki meri uresničile. "Ljudje v 
obm ejn ih  krajih sodelujejo, 
prehajajo mejo brez problemov. 
Ustanavljajo se čezmejne organi
zacije kot goriška EZTS-GECT, 
postavljajo se skupne ustanove, 
kot npr. nova univerza Evropske 
unije v Gorici in  Novi Gorici". 
Rupel pa se boji, da bi sebični in 
teresi posam eznikov podrli 
projekte in  ustanove, ki so zdaj 
zelo krhki.

Iz Koroške spet v  rodno Benečijo
Duhovnik Lovro Petricigje dvainšestdeset let deloval 
na Koroškem, decem bra pa s e je  ob upokojitvi vrnil 
v rodno Benečijo, v Špeter. Doma iz Gorenjega 

B a rn a s a , je  v svo jih  
delovnih letih vedno vozil 
a v s tr ijsk o  in n e m šk o  
m lad in o  v N ad išk e  
doline.
Na Koroško je  stopil v 
prvem povojnem času, ko 
je bilo v domačih dolinah 
hudo za vse duhovništvo, 
za vse Slovence nasploh. 
V dvojezični fari Šentilj ob 
Dravi je  živel 53  let. Tam 

je postavil novo cerkev, župnišče in pokopališče, pa 
otroški vrtec in drugo. Ljudje so ga dobro sprejeli, 
P e tric ig je  prejel tudi Slom škovo in Janežičevo 
priznanje za življenjsko delo med koroškimi rojaki. 
Postal je  častni občan m esta Vrba/Velden, ker je 
veliko pomagal mladini. Veliko je  delal na Svetih 
Višarjah, kjer je  imel tudi prvo mašo, saj na tem 
Marijinem svetišču potrebujejo duhovnike, ki poznajo 
tri jezike. Preden je stopil v sem enišče, se  je  šolal v 
Tarpeču/Tarpezzo in Sovodnji.
Ob vrnitvi domov žalostno opaža nezanimanje ljudi

za slovenski jezik, kljub prisotnosti slovenske šole v 
Špetru in številnih organizacij na tem območju. Boli 
ga nezanimanje ljudi za vero, saj s e  cerkve praznijo, 
poleg te g a  pa s e  čudi, da  je  v njih tako  malo 
slovenščine. Na Koroškem, pravi, s ta  prisotna oba 
jezika, v Šentilju je  maševal 55% v slovenščini, 45% 
pa v nemščini. /  JŠ

Novo leto, nov dnevnik
Zadruga M ostje izdala Beneški dnevnik 2013, pravo 
domačo agendo, polno pregovorov, pravljic, ljudskih 
modrosti, receptov in 
risb  izpod p e re s a  
M orena Tom asetiga.
Lansko leto je  avtor 
ob ravnaval b en ešk i 
pust, tokrat je  raziskal 
svet otroških igrač, ki 
so  jih beneški otroci 
izdelovali in uporabljali 
do  d ru g e  sv e to v n e  
vojne. Klicali so  jih “žuh”, “ritanje”, “norčuvanje”, 
pred začetkom igranja pa so se  spraševali “al’ bomo 
Bido?, “al1 bomo Piruli1? Skrivalo? Batone? Potku? 
Beneški dnevnik si lahko priskrbite na sed ežu  
zadruge v Čedadu, zastonj pa ga prejmejo naročniki 
Doma.

N E S K  N E V N K
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S 4 . STRANI Mag. Primož Krečič o liku Filipa Terčelja čakalo  razo čaran 
je. "Zanj n i b ilo

^  0  |  več p rosto ra". VSvetost po primorsko
slovenske so m u

Za to  se je odločil in  tud i 
p lačal s svojim  živ ljen 
jem . Vse tri ideo log ije  

prejšnjega stoletja so ga tolkle, 
nikogar n a  Prim orskem  - n a  ta 
ki ravni in  v taki m eri - toliko 
kot njega. D uh o v n ik i so b ili 
m ed  "p refin jeno  ita lijanizaci
jo" p o tisn jen i v zakristije in  
cerkvene prostore, ven d ar jih  
n iso  m og li u n ič iti. Začeli so 
rušiti M ohorjevo družbo , zas
traševali poverjen ike, p len ili 
knjige, konfin irali Virgila Šče- 
ka, ki je bil n a  po litičnem  p o 
d roč ju  vod ilen , n i pa b ilo  
m ogoče iti m im o  tu d i Filipa 
Terčelja. "Križ se je zleknil na 
navdušenega m isijonarja in  ga 
povezal s Kristusovo daritvijo". 
Prišla je preizkušnja, ki je bila v 
d ru g em  delu  n jegovega živl
jen ja  sta ln ica. O b koncu  leta 
1931 so ga fašisti zaprli, češ da 
je širil panslavistično in  ireden
tis tič n o  p ro p ag an d o , da se je 
družil s sum ljivim i osebam i in  
prip rav lja l a te n ta t n a  'podeš- 
ta ta ' Baiardija v Kojskem. "Za 
nas, ki p ro u ču je m o  njegovo 
življenje, je najtežje to, ker je 
b ilo  v n ek a te rih  časop isih  
nekaj nam igov , da je im el 
kakšne povezave s T igrom . V 
p rip rav i pozicije za V atikan 
m o ram o  zato še podko v an o  
raziskati arh ive in  razčistiti 
zadevo, čeprav se iz vsega n je
govega življenja vidi, da v n je
govi pam eti n i b ilo  n iti kančka 
nasilja". Zasliševali so ga v 
gorišk ih  in  koprsk ih  zaporih . 
To ga je tu d i živčno strlo. O b
sodili so ga n a  p e t le t izgona v 
C am pobasso . S Terčeljem  so 
h o te li fašisti k o m p ro m itira ti 
vse slovenske duhovn ike ; 
dokazati so ho te li, da je 
povezan  z jugoslovansko  o b 
veščevalno službo, da b i m ogli 
d u h o v n ik i pokazati, kako 
rovarijo p ro ti državni varnosti.

Tretjega decem bra, na 
Prešernov rojstni dan, so 
Ta veseli dan kulture 
doživeli tudi najm lajši obisko

valci gledaliških predstav. V dvo

ranici Točka ZKD v Novi Gorici 
se je na dveh jutranjih ponovit
vah m alčkom  iz vrtca - na drugi 
predstavi so to  bili cicibančki 
novogoriškega vrtca Najdihojca 
-  predstavil Ostržek, poredni, 
nagajivi, lažnivi, pa vendar tako 
ljubki otrok s skrito željo, da bi 
ga vrstniki vendarle sprejeli 
takega, kakršen je, z vsem i n a
pakami vred, in  bi m u pomagali, 
da bi postal boljši fantek. Kot 
vselej iskriv in  ljubko razumljiv 
odrski prikaz je otrokom  
ponudilo  v pogled Gledališče na 
vrvici, ki dvanajsto leto s svojim 
um etn išk im  ustvarjanjem

Vem o pa, da n iso  stop ili v to  
nasilje, ostali so lojalni do  za
kon itih  oblasti in  se up irali n ji
hovem u poseganju  v cerkvene 
zadeve. Vedeli so, da 
m orajo  skrbeti za člove
ka in  njegovo dosto janst
vo. Msgr. Klinec pravi, da 
so b ili v tem  oziru  n e u 
pogljivi in  zares odločni 
o d p o rn ik i zoper fašis
tič n e  nak lepe . To je bil 
čas velikega trpljenja, pa 
tu d i velike d o sto 
janstvene  drže p r i
m o rsk ih  duhovn ikov , 
b ran ik o v  človeškega in  
božjega dosto janstva  
naših  ljudi. "Zopet je b i
la G orica v središču  
tega".
Terčelja so že p red  iz
g onom  opozorili, naj se 
raje posveča
duhovn išk im  opravilom  
in  ne d ru žb en em u  delu.
Naj n e  nasp ro tu je  
d ržavnem u  redu. O n se 
je zagovarjal, da n e  p ri
pada n o b en i laiški orga
n izaciji in  n e  opravlja 
n o b e n e  p o litičn e  d e
javnosti.
N ato je šel n a  izpopolnjevanje 
v  B ergam o, da b i po leg  k a te
hetske dobil še kakšno drugo  
zaposlitev. Prišlo je izgnanstvo 
v C am pobasso: zelo težko je 
preživljal te dneve. " 'G arač na 
p o te n c o ' se je v tre n u tk u  
znašel brez dela", osam ljen  in  
pon ižan . Bil je h la d n o  sprejet, 
občutil je vso težo izgona in  za
puščenosti. "Ljudski človek sre
di ljudi, pa brez dela in  brez lju
di". V edno je trpel dom otožje. 
N i im el d en a rn ih  sredstev, kot 
duhovn ika ga je b ilo  sram  b e
račiti, vsega je b il sit in  o b u 
p an . K ončno  je le p rišla  
p om ilostitev , da se je lahko  
vrnil, vendar ga je n a  Goriškem

prežarja gledališko ponudbo za 
otroke v Novi Gorici, kjer deluje 
pod  okriljem  Zveze ku ltu rn ih  
društev. Kot znano, so člani 
Gledališča na vrvici m ladi sred

nješolci oz. osnovnošolci višjih 
razredov, ki se ob prostem  času 
radi predajajo gledališki u m et
nosti. Skupino od ustanovitve 
vodi m en to r in  režiser Emil 
Aberšek, ki se je že ničkolikokrat 
izkazal kot tankočuten  režijski 
vodja predstav za otroke, za 
katere je dovršeno in  domiselno, 
predvsem  pa v jasnem  dra
m aturškem  razpletu priredil že 
m arsikatero znano pravljico iz 
klasične zakladnice te literarne 
zvrsti. Tokrat se je z izvirnim  
p ristopom  lotil Ostržka Carla 
Collodija in  iz zgodbe izluščil 
nekaj ključnih Ostržkovih dogo-

prepovedali. Pre
p o v ed an a  m u  je b ila  vsaka 
dušnopastirska dejavnost. Imel 
je p rid igo  v  Logu, "nič poseb
nega", a italijanski kapucin i iz

Vipavskega Križa so ga prijav
ili, "zanj n i b ilo  več rešitve". 
P riprav ljena je b ila  aretacija. 
D ne 26. ap rila  1934 se je 
um akn il v Ljubljano. Čeprav je 
tam  v m ladosti preživel veliko 
let, se pa tokrat n i več znašel. V 
n ek a te rih  krog ih  - zlasti m ed  
teo lo šk im i p ro feso rji in  
vod ite lji m la d in e  - n i b il d o 
brodošel, čeprav ga je škof Rož
m a n  "kot trp in a  in  velikega 
Slovenca zelo spoštoval". V 
L jubljani je po sta l k a teh e t in  
profesor nem ščine n a  po ljans
ki gim naziji, posvečal se je tu 
di m lad in i in  jo d u hovno  vzga
jal.
"Pozim i 1935 je sestavil testa-

divščin. Pri tem  se je uglasil na 
poučno noto, da je laganje ved
no  razkrinkano, da sta obisko
vanje šole in  učenje nu jno  
potrebni, pa tud i to, naj otroci 
blagovoljno sprejem ajo
katerokoli "drugačnost" sošol
cev in  naj jim  pom agajo pre- 
m oščati težave, saj pravo p ri
jateljstvo zm ore vse to. Kot vse 
Aberškove predstave, tud i ta, 
čeprav je tokrat režija skupinska 
-  zaradi okrevanja po zahtevni 
operaciji Aberšek n i m ogel 
spremljati, kot bi želel, nastajan
je predstave -  je tudi ta sodobno 
zasnovana, razgibana, prizori si 
sledijo brez predaha, živahno in 
iskrivo. Iz uprizoritve je razvid
no, da svojim varovancem  zna 
tako dobro posredovati svoje 
znanje, da ga takoj usvojijo. 
Predstavo pestrijo izvirna glasba 
M ateja Petejana, dolgoletnega 
spremljevalca Aberškovega 
odrskega snovanja, in  plesni gibi 
koreografinje Vanesse Benak 
Cvijanovič, pri katerih im a zelo 
učinkovit koreografski trenutek 
song o strahu, ko roke igralk, 
odete v fluorescentne rokavice 
lebdeče poplesavajo po zraku in  
ustvarjajo sugestivno ozračje. 
Upoštevajoč Aberškov vzor, je 
Polona Žbogar zasnovala sceno z 
bistvenim i scenskimi elementi: 
m alim  odrskim zastorjem s sim
boli gledališča: kom ično in  trag
ično masko: izza njega se 
prikazujejo tri m lade igralke, ki 
živahno razpredajo vsebino in  
prepričljivo odigrajo različne 
vloge. Anuša Kodelja, ki je po 
sedm ih letih stopanja po gledal

m ent, v katerem  se čuti vsa n je
gova begunska  b o le č in a ” . 
Pravi, da je kot berač prišel v te 
kraje; "p o tem  ko je d o m a na 
Prim orskem  vse izgubil, m u  je 
ostal le Bog in  nekaj le sen ih  
predm etov". V Ljubljani je zbi
ral dijake pri sv. Jožefu, da so 
peli in  slavili Gospoda. "Bil je 
kot ta lna  voda, ki je n i videti, a 
naredi, da vse raste", je zapisala 

en a  izm ed  d ijak
inj. N jegovo m alo  
stanovanje je b ilo  
vsem  odprto; kljub 
sk rom nim  p rih o d 
kom  je pom agal 
m n o g im  dijakom , 
skrbel je za 
d n ev n o  p re h ra n o  
v  ra z n ih  javn ih  
k u h in ja h . P om a
gal je tu d i razn im  
p rim orsk im  druži
nam , ki so se 
um akn ile  iz Italije. 
Doživel je tu d i p ri
h o d  Ita lijanov  v 
Ljubljano. Takoj 
po  koncu  vojne je 
kom unistična 
ob last Terčelju 
odvzela prostost in  
ga zaprla za tri 
mesece. Bil je zelo 
p rizadet, ostal je 
b rez stanovanja. 
M enda so ga im eli 
za šp ijona, ker je 
p ri N em cih  posre

doval za rešitev  n ek a te rih  
naših  ljudi. "Stalno je reševal, 
čutil je človeka nad  vsem , zato 
je tu d i to liko  nared il" . Kot 
sposoben  k u ltu rn i delavec in  
narodn jak  je bil vsem  v n ap o 
to. "Bil je čist. Zato je bil 
nevaren". V p ism u dom ačim  je 
isk reno  napisal, da si je želel 
sm rti. Ko so ga izpustili iz za
pora, je m oral v bo ln išn ico , a 
h itro  so ga izpustili, ker n i bilo  
p rosto ra . N i im el kam  iti, n i 
vedel, kaj bo  z njim . M učilo ga 
je, da je nedo lžen  kljub lažnim  
ovadbam , m o ra l je trp e ti kot 
zločinec in  n a ro d n i izdajalec, 
"on, ki je m ed  vsem i d u h o v n i
ki največ p re trp e l p o d  fašiz-

iških poteh  pridobila neverjetno 
odrsko sproščenost, v kateri je 
dobro viden njen naravni igrals
ki talent, je odigrala porednega 
in  razposajenega Ostržka, ki se 
kljub lažem hitro  priljubi gledal
cem. Ana Marija Belingar in  Ma
ja Petrovič sta izoblikovali ostale 
nastopajoče like. Čeprav im ata 
za seboj le dve leti odrskih 
izkušenj, sta se prav dobro 
izkazali kot igralki, pevki in  v ko
reografskih gibih. Odrsko sliko 
so v barve odeli lepi kostum i 
živih barv. Igrica je m estom a do

m om , je m oral znova stopiti na 
križev po t, ki je b il hu jš i od  
prvega". O d vseh  zapuščen , 
brez oblek, perila in  h rane  je tr 
pel tri mesece. N ajhuje je bilo, 
da so ga sum ničili in  p reg an 
jali ljudje, ki jim  je storil veliko 
dobrega. N apori so m u  zrah l
jali živce, n i spal, zanj n i b ilo  
m esta ne v šoli ne v prosveti in  
n iti n e  v rednem  duhovniškem  
delovanju . Nekaj duhovn ikov  
se je zavzelo zanj in  jim  je hodil 
pom agat po  župnijah . Tako ga 
je g. Franc Krašna povabil, da 
bi m u  p o m ag al v žu p n ijah  
Davča in  Sorica. Tam so izselili 
nekaj kmetov, češ da so njihovi 
p riim ki nem škega izvora. Žup
n ik  je oznanil ljudem , da bo  šel 
v L jubljano in  posredoval pri 
prija teljih , da se b o d o  lahko  
vrnili.
Tako sta se 7. jan u arja  1946 
Terčelj in  Krašna odpravila p ro 
ti L jubljani, od  Sorice peš do 
Železnikov. V gozdu sta ju  za
jela dva aktivista, č lana partije, 
in  ju  odpeljala p ro ti P odbrdu 
te r ju  izročila p rip ad n ik o m  
KNOJA, ki so b ili nastan jen i na 
meji. Ti so ju  zah rb tn o  u m orili 
in  n a  m estu  zakopali. Kasneje 
so dom ačin i v gozdu našli b re
vir. U radno so sicer govorili, da 
sta zbežala v cono  B... Poskrbe
li so, da sta bila p rekopana in  
p o ložena  v grob  n a  p o k o p a l
išču v Davči.
Prof. Bogdan V idm ar je oprav
il veliko pogovorov z ljudm i iz 
tis tih  krajev, je dejal m ag. 
Krečič. "D rža Terčelja po  za
sliševanjih je bila zelo svetniš
ka, oba sta m olila . Šlo je 
vsekakor za m učeniško  sm rt". 
Raziskave zgodovinarjev vedno 
bolj kažejo na to, da je Terčelj 
um rl, ker je pom agal ljudem , 
ker se je zavzel za n jihovo dos
to janstvo , pa čeprav  je šlo za 
ljud i tu jega izvora. "Zato je 
m ora l u m re ti" . Ko b i Terčelj 
im el nacionalistične ali kakšne 
druge nam ene, b i se n ikdar ne 
zavzel za kolone, ki so jih  škof
jeloški gospodje p red  400 leti 
iz N em čije pripeljali v tiste kra
je. "D im enzija njegove svetosti

bila značaj lutkovnega in  
senčnega gledališča; takrat so se 
kot glasovi iz ozadja v vlogah 
Pepeta in  drugih oglašali Matjaž 
Vidmar in  Matej Petejan.
Malčki iz vrtca so lepo spremljali 
predstavo in  se vključevali vanjo, 
pa še učiteljice so pom agale Os- 
tržku prebrati sporočilo mačka, 
ki ga je tako grdo okradel. Ker je 
v predstavi govor o lažeh in  kra
ji, ki so na dnevnem  redu v naši 
družbi, predvsem  v svetu po li
tike, lahko im a ta  otroška upri
zoritev kaj povedati tudi in  pred

je bila v p o slu h u  za človeka". 
Če je v Gorici doživljal cvetno 
nedeljo, od  Cam pobassa naprej 
pa velik i petek , je po  sm rti 
n as to p ila  velika sobota , čas 
tišine. "O Terčelju se n i sm elo 
v edeti nič. Če hočeš koga 
d isk red itira ti, nared iš, da ne 
obsta ja". V javnosti več d e 
setletij n i obstajal, ker je bil ve
lik  in  čist. Je pa ostal živ v 
pevskih zborih. "M orda je tud i 
krivda nas duhovnikov, da sm o 
o n jem  prem alo  govorili". Tudi 
ta  m olk  n i bil večen. Brecelj je 
napisal knjižico, ki je izšla pri 
O gnjišču, različni ljudje so se 
začeli za Terčelja v ed n o  bolj 
zan im ati. Prišel je izziv 
spom enika v Šturjah, nato  sim 
pozij. "Po tem  se n a m  je 
d u h o v n ik o m  posvetilo , da, 
karkoli p rim eš v roko o 
Terčelju, je vse čisto". Iz n je 
gove velike vere in  ljubezni se 
je porodil b iser svetništva, ki je 
gotovo bil v razdajan ju  in  t r 
pljenju, "ostal je pokončen  do 
konca in  tako  je tu d i p resta l 
svoje m učen iš tvo". G. V inko 
Paljk trdi, da obstajata dve vrsti 
svetništva: eno  se kaže v svet
n iškem  d u h u  in  p o b o žn em  
življenju, drugo  pa je "socialno 
svetništvo". Terčelj je kot "so
cia ln i svetn ik" odkrival Kris
tusa v bo lečinah  ljudstva. Reše
val je narod, ki je padel v krem 
plje težkih  ideologij, reševal je 
k o n k re tn e  ljudi, nem ške 
km ete, ki jih  je h o te l rešiti 
nasilja. In za vse je bil nagrajen  
najprej s konfinacijo , po  vojni 
pa še z u m o ro m  in  nato  s tiš i
no . V te m  je b il p o d o b e n  
Jezusu, ki je obudil Lazarja; ko 
je to  storil, so nam reč sklenili, 
da ga um orijo . Znal je gledati v 
p rihodnost.
D u h o v n ik  in  m učenec, čista 
duša Filip Terčelj n am  je velik 
zgled in  p rip ro šn jik  za novo 
življenje in  upanje. "Kot takega 
ga bom o, upam o, če Bog da, v 
kratkem , nekje spom ladi, pred
stavili Cerkvi. V abljeni ste k 
m olitv i za njegovo priprošnjo. 
Naj bo  tu d i to  prizadevanje za 
poživitev vere m ed nam i".

vsem tistim, ki posedajo na poli
tičn ih  stolčkih!
Gledališče na vrvici je z Os- 
tržkom prišlo v goste tudi v Štan- 
drež, in  sicer kot otroška prired
itev ob praznovanju sv. Andreja. 
Ogledali so si jo šolarji in  m alč
ki iz vrtcev. Na sam Miklavžev 
dan, 6. decembra, so se igralci z 
n jo predstavili v dvorani Gledal
iške gim nazije v Novi Gorici; 
izkupiček prostovoljnih
prispevkov je šel v dobrodelne 
nam ene.

ne

Silvestrska predstava v SNG Nova Gorica

Na s a m  s ilv e s trsk i v ečer, 3 1 . d e c e m b ra  2 0 1 2 ,  ob  2 1 . uri 
bo v S lo v e n sk e m  n a ro d n e m  g le d a liš č u  p re d s ta v a  Krojači 
s v e ta  - F unera l F ash io n  S how  v režiji D u ša n a  Jo v an o v iča . 
To je  s p e k ta k e l ,  n a  k a te r e m  s e  p r e d s ta v i  1 6  v e lik ih  
z g o d o v in sk ih  o s e b n o s t i  in p r in a š a  ra z k o š n o  in s v e ž e  
do ž iv e tje  o d rs k e  u m e tn o s ti.  Po p red s tav i bo d o  g led a lc i s  
p e n in o  in p r ig r iz k o m  n a z d ra v i l i  n o v e m u  le tu .  C e n a  
v s to p n ic  j e  2 3  e v ro v  ( p a r te r )  in 1 9  e v ro v  (b a lk o n ) .  
A b onen ti, ki si š e  n iso  o g led a li te  p re d s ta v e , si jo  lahko  
o g le d a jo  n a  S i lv e s t ro v o  z a b o n e n t s k o  iz k a z n ic o  in 
d o p lač ilo m  5  evrov.

Gledališče na vrvici Nova Gorica /  Premiera

Ostržek v razgibani odrski priredbi
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Narodni dom v Trstu /  Brez zime - novi roman Vilme Punč

Med žensko krhkostjo 
in močjo

Boris Pahor je bil prvič gost v Pragi

K rstna predstavitev romana 
Vilme Purič je v četrtek, 
13. decembra, prijetno 

ogrela številno občinstvo v mali 
dvorani Narodnega doma v Trstu. 
Intim istična knjiga Brez zim e  
(Mladika), v prodaji od novembra, 
je zgodba o življenju ženske na se
vernem  robu Jadra
na. To je ustvarjalno 
življenje osebe, ki 
prepoznava socialne 
shem e in  jih z do
mišljijsko energijo 
presega. Avtorici 
uspe s pomočjo glav
ne junakinje Lane 
odpovedati se kom 
promisom vsakdana 
in  si v pisanju do
voljuje izraziti vse, 
kar ji narekuje srce.
Večer v priredbi Slavističnega 
društva Trst-Gorica-Videm je s 
prijaznimi pozdravi uvedla Neva 
Zaghet, nato je besedo prevzela 
Nadja Roncelli, ki se je v im enu 
založbe Mladika spomnila avto
ričinega prvenca Burjin čas. Te
matsko se Puričeva vrača k obču
tljivi eksistencialni pozi ženske, ki 
se tokrat ukvarja s svojo (ne) spo
sobnostjo ustvarjalnega odnosa 
do življenja. Pripovedovanju 
zgodbe, ki poteka ob zalivu in v 
strnjenem kaosu tržaških mestnih 
uličic, se dodaja vsiljevanje dvo
mov, t. j. razmišljanje o sam ou
mevnosti, krhkosti in  čustvenosti

vsakega izmed nas.
Z novim  "psihološkim " rom a
nom  Brez zime se odpirajo "no
tranji, ženski prostori, daleč od po
litike in  vsakdana", je povedal 
slavnostni gost prof. Igor Škam
perle. Ideal je človeku (na srečo) 
nekaj, kar ga presega, zato hrepe-

darila predvsem kreativnost avto
ričinega jezika, ki ga zaznamuje 
pretanjena ritmična igra, hiperbo- 
lizirana lepotičnost in  produkcija 
literarne empatije za celovito 
osebno bralno ugodje. 
Roncellijeva je avtorico v pogovo
ru spodbudila k razmisleku o ka

nim o po vzvišenem. Puričeva se 
poslužuje prispodobe metulja, ki 
se s svojim eksistencialnim raz
vojem želi povzdigniti nekoliko 
"nad". S pisanjem si odpira pro
stor, ki bogati realnost in  zdravo 
pom iri človeka, saj se je treba 
naučiti živeti s tem  metuljem. Do
bri rom ani so, po Škamperleto- 
vem mnenju, tisti, ki te popeljejo 
do skrajne, čiste oblike bivanja, ko 
bralec ne ve več, kje je: to je Pu- 
ričevi uspelo.
Hčerka profesorice iz Repna, Julija 
Berdon, je poskrbela za doživete 
bralne vložke, avtorica spremne 
besede Loredana Umek pa je pou-

lupih in  sam oum evnostih 
življenja. Ustvarjalnost je za Pu- 
ričevo sposobnost človeka, da 
življenje vzame v svoje roke, saj se 
ne zadovoljuje z neprestanim  
sprejemanjem kompromisov. 
Brezkompromisnost doživi v pi
sanju, večkrat stopi celo na teren 
verzov zato, ker mora vsebina pra
vilno zazveneti. Z novim  podvi
gom tržaške pisateljice in  s po 
močjo glavne junakinje Lane bo 
bralec razumel, da se lahko krhko
st ženskega lika obrne tudi na gla
vo in  nenadom a postane njena 
največja moč.

Jernej Šček

S 6. strani

Ljubezenska čustva • • •

Vsak od njiju si ustvari po
dobo o drugem  in se sko
raj malce boji, da bi real

nost bila drugačna od domišljij
skih predstav. Prav zaradi tega od
lašata s fizičnim srečanjem. Ko pa 
sta tik pred dolgo načrtovanim  
snidenjem, se ona zau
stavi tudi ob misli na 
moža in  zaupanje, ki^ga 
njen mož ima vanjo. Zal 
globlja, vroča ljubezen
ska čustva največkrat ni
m ajo srečnega konca, 
čeprav tu  ni nobene tra
gedije vmes, le trezen 
preblisk v valovanju ču
stev. Emmi in Lea sta v 
im enitni simbiozi poo
sebila igralca Vesna Per
narčič in Rok Vihar. Oba 
dobro poznam o tudi pri nas. Per- 
narčičevo abonenti SSG še zmeraj 
zelo pogrešamo, saj je bila nekaj 
let članica našega gledališča; 
odkar je odšla, smo imeli pri nas 
kar nekajkrat priložnost uživati 
ob njeni dobri igri, tudi v otroških 
predstavah. Tudi Rok Vihar je bil

že večkrat gost na naših odrih: 
kdo se ne spom inja njegovega 
Anžeta v Tauferjevi obdelavi Žu
panove Micke? Vesna Pernarčič je 
za vlogo Emmi več kot upraviče
no prejela nagrado Žlahtna ko
medijantka na Dnevih komedije

2012 in priznanje ZDUS, kar ji je 
bilo gotovo v veliko zadoščenje. 
Predstava Proti severnemu vetru 
niti za hipec ne zdolgočasi gledal
ca, čeprav igralca nim ata kdo ve 
koliko "gibalnega" prostora. Do
gajanje je nam reč postavljeno v 
notranjost protagonistovih sob,

ki ju na dveh nivojih prikazuje 
premišljena realistično zgrajena 
scena (scenografka in  kostum o
grafka Vasilija Fišer), obogatena s 
scenskimi projekcijami (Tania 
Mendillo) v ozadju, ki dajejo pro
storu širšo dimenzijo. Z gestami 
in mimiko, še najbolj pa z beseda
mi in toni glasu igralca prepričlji
vo in spontano znata izraziti čust
va predstavljenih dramskih oseb 
in ju pristno posredovati publiki, 

ki res uživa ob 
spremljanju te virtual
no spletene sentim en
talne zgodbe, za katero 
je izbor glasbe opravila 
Darja Hlavka Godina. Z 
vsebino se enkratno 
ujema pesem E penso a 
te nepozabnega Lucia 
Battistija, ki jo Emmi in 
Leo zapojeta posamič z 
otožnim hrepenenjem, 
kot da bi vedela, da se 
ne bosta nikdar srečala, 

kljub vsakodnevnim virtualnim  
stikom.
Vsestransko posrečena predstava 
je doživela toplo ploskanje, ki je 
večkrat priklicalo igralca na oder, 
in  končno soglasno združila 
m nenja m ladih in  odraslih gle
dalcev.
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Vzbudil je veliko pozornosti

Nov dokumentarni film Jožeta Možine

Madagaskar, 
samosvoja skrivnost

N ovogoriška knjižnica se 
lahko pohvali, da so nje
ni obiskovalci prvi videli 
nov dokumentarni film vipavske

ga rojaka Jožeta Možine Madaga
skar -  samosvoja skrivnost. Šele 
dan zatem (20. decembra) je bila 
nam reč uradna predpremiera 
filma v Ljubljani. D okum en
tarna reportaža j e obiskovalce, 
za katere so morali organiza- I 
torji iskati dodatne stole, nav- I 
dušila, kar so povedali tudi na 
pogovoru z avtorjem takoj po | 
projekciji. Režiser Možina, či
gar film o misijonarju Pedru 
Opeki je potolkel vse rekorde 
gledanosti na nacionalni tele
viziji TVS, je na "rajskem 
otoku" posnel tudi potopisno 
reportažo z drugim  sloven
skim m isijonarjem  Tonetom  I 
Kerinom. Potovanje se začenja 
na jugu tega četrtega največjega 
otoka na svetu, ki ga Možina 
predstavi z zanimivim pripovedo
vanjem o malgaški zgodovini, lju
deh in  njihovi kulturi. Od njih bi 
se lahko marsikaj naučili, je v po
govoru poudaril Možina: "Pred 
nami se odstre drugačen svet, m a
terialno reven, a vendar urejen 
tako, da ljudje živijo v sožitju in 
pogosto srečnejši od narodov 
zahoda, ki živijo v obilju".

Umirjen način življenja je nekaj 
povsem drugega kot naše stalno 
kopičenje bogastva, je menil reži
ser in  dodal: "Raka kot bolezni 
sploh ne poznajo, mi je povedala 
zdravnica". Film je nastal z malo 
ekipo treh ljudi s stroški, ki so v

vrtnic obiskoval gimnazijo oziro
ma srednjo družboslovno šolo, 
kot so jo takrat imenovali. Po 
končanem  študiju zgodovine in 
sociologije v Ljubljani se je zapo
slil na RTV Slovenija kot novinar 
v dnevno informativni redakciji. 
Nase je opozoril s preiskovalnimi 
dokum entarnim i filmi o sloven
ski polpretekli zgodovini, za kate
re je prejel več nagrad: dvakrat 
Nagrado sklada Josipa Jurčiča, 
Gong ustvarjalnosti, Gong popu
larnosti in Priznanje strokovne ži
rije časnika Delo za posebne do-

primerjavi z drugo produkcijo 
TVS nepredstavljivo nizki. Repor
tažo v dveh 50-m inutnih delih 
sta Možini pom agala ustvariti 
snemalec Jože Jagrič in  misijonar 
Stane Kerin. Ekipa se je uveljavila 
že s portretom  o Pedru Opeki, ki 
je bil podobno kot tokrat še pred 
ljubljansko predpremiero delno 
prikazan prav v Novi Gorici. 
Možina (44), ki je odraščal v Do
bravljah pri Ajdovščini, je v mestu

sežke. Najodmevnejšo nagrado je 
prejel letos na filmskem festivalu 
ITN v Hollywoodu za najboljšega 
režiserja v kategoriji dokumentar
n ih  filmov za film Pedro Opeka, 
Dober prijatelj. Z ženo in  trem i 
otroki živi v Ljubljani, a kot je po
vedala pomočnica direktorja no
vogoriške knjižnice Irena Škvarč, 
ga med vikendi veliko videvajo v 
dom ačih Dobravljah.

Tino Mamič

Skrb, da bo publike v Pragi 
malo, ker je Boris Pahor 
češkemu bralcu popolna 

neznanka, saj v češkem prevodu 
nim a še nobene knjige, je bila, 
kot se je izkazalo, vendarle odveč. 
Pisatelj je bil v Pragi prvič v 
življenju.
"Sam, na lastno pobudo zelo ma
lo potujem. Grem tja, kam or me 
povabijo, če se tako odločim, in 
to mi je več kot dovolj! Pro
sti čas sem že takrat, ko sem 
bil profesor na šoli in  sem 
imel dva prosta meseca, 
vedno uporabil za pisanje.
In za gore", je Boris Pahor 
dejal na vprašanje, kako to, 
da doslej še nikoli ni bil v 
Pragi. Gostovanje v češki 
prestolnici so skupaj s slo
venskim veleposlaništvom 
v Pragi pripravili na Uradu 
vlade RS za Slovence 
v zamejstvu in  po 
svetu ter na pristoj
nem  ministrstvu.
Pahorjevo kratko bi
vanje v Pragi je doži
velo kar veliko pozor
nosti publike in  m e
dijev, spremljala pa 
sta ga m inistrica 
Ljudmila Novak in  
Rudi Merljak, sekre
tar na Uradu vlade RS 
za Slovence v zamej
stvu in  po svetu. V 
enem  samem dnevu 
je Boris Pahor nastopil dvakrat. 
Dopoldne je na Filozofski fakulte
ti Karlove univerze o svoji litera
turi in  življenju pripovedoval štu
dentom  in predavateljem na Ka
tedri za južnoslovanske in balkan
ske študije, kjer deluje tudi lekto
rat slovenskega jezika, ter študen
tom  in profesorjem slovenščine z 
univerze v Brnu ter iz Pardubic, 
kjer sta močni katedri oz. lektora
ta slovenskega jezika in  književ
nosti.
Večer v Knjižnici Vaclava Havla v 
starem m estnem  jedru Prage je 
usmerjala, kot po navadi, Tatjana 
Rojc, ki je v uvodu orisala 
Pahorjevo literarno ustvarjanje, 
m imogrede pa tudi pom em bno 
vlogo Čehov za Slovence na

Tržaškem in Goriškem v času av- 
stro-ogrske monarhije (bančništ
vo, zavarovalnica, čitalnica, t. i. 
besede...). Boris Pahor je tokrat 
izhajal predvsem iz svojega lite
rarnega ustvarjanja, govoril pa je 
tudi o odnosu do narodnostnih 
manjšin v različnih državah, po 
čemer je mogoče, kot je dejal, ze
lo dobro presojati stopnjo njiho
ve demokratičnosti in  tolerance

nih"
državljanov. 
Seveda je be
seda tekla tu
di o globali
zaciji sveta 
ter o

izkušnjah slovenske m anjšine v 
Italiji, od fašizma do današnjih 
dni. Ni mogel niti m im o osebne 
izkušnje s fašizmom in taborišči. 
Za čuda Pahor na Češkem doslej 
še ni našel prevajalca in  založnika 
za svojo literaturo. Prav tako ne 
Alojz Rebula. Zakaj, je težko ugi
bati. Dejstvo je, da so nekateri slo
venski avtorji iz FJK na Češko v 
zadnjih dvajsetih letih vendarle 
prodrli, a le "skupinsko"; če po
gledamo v zbirko podatkov v CO- 
BISS. SI, se izkaže, da so leta 1998 
v dvojezični (slovensko-češki) an
tologiji z naslovom Duh po m or
ski soli (S prichuti morske soli) za
stopani Miroslav Košuta, Renato 
Quaglia, Marko Kravos, Ace Mer- 
molja, Marij Čuk ter Alenka Re

bula Tuta (pripravil František 
Benhart, 1924 -  2006, sam je v 
češčino prevedel približno se
demdeset slovenskih del!). Miro
slav Košuta je objavljen še v anto
logiji Nebe nad nam i (Nebo nad 
nami, prevajalec spet F. Benhart), 
ki je izšla leta 2005. Kravosa in 
Mermoljo najdemo tudi m ed še
stintridesetimi pesniki v antolo
giji Krajiny za slovy (Pokrajine za

besedami), ki je izšla leta 2008, 
pesmi pa sta prevedla F. Benhart 
in  Aleš Kozar, predavatelj sloven
skega jezika in  literature na uni
verzi v Pardubicah. Kozar je sedaj 
eden najaktivnejših prevajalcev -  
v češčino je prevedel npr. Bartolo
vega Alamuta (izšel 1. 2003), na 
izid pa čaka, kot kaže, že enajsti 
njegov knjižni prevod, Lainščkov 
rom an Nedotakljivi.
Za Pahorjev praški nastop so štu
dentje slovenistike prevedli in 
prebrali dva krajša odlomka, tek
st z naslovom Kvetiny pro malo- 
m ocneho (Rože za gobavca, no
vela govori o Lojzetu Bratužu) pa 
je izšel v katoliškem koledarju Či- 
ril-Metodove družbe za leto 2013 
(Cyrilometodejsky kalendar), kar 
je prva priložnost, da Boris Pahor 
prodre med češke bralce. Prevaja
lec je Radek Novak, ki se je šele 
lotil prevajanja Pahorjevega ro
m ana Mesto v zalivu, vendar je 
izid tega dela velika neznanka, saj 
je treba najti še založnika.

Peter Kuhar

Izjemno dobro obiskan Pahorjev večer v  Knjižnici Vaclava 
Havla (foto Ondrej Nemec)

do "drugač-
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Žalostne misli v teh negotovih časih

Rada bi vam rekla 
srečno...

D ecem ber je slab čas za 
vse nas, ki ljubimo nara
vo, za nas, ki smo radi v 

gozdu in  se veselim o njegovih 
darov. Tako sva tudi m idva z 
m ožem  največ doma, ob peči. 
Včasih, ko je sonca za pokušino, 
se vendarle odpraviva kam  v 
bližino, da vsaj obudiva spomin 
na gorska pobočja in  na skrita 
razgledišča. Pred dnevi sva šla z 
Gročane na Kokoš, kratek kraški 
vzpon, po ln  sonca in  seveda 
pohodnikov, saj je Kokoš pri srcu 
tako Slovencem kot Tržačanom. 
Odkar imava dva kilogram a 
težko psičko Nino, sva pač vaje
na, da osvaja srca m im oidočih in 
zelo pogosto se zgodi, da tudi na 
izletih spoznavava nove ljudi in 
se z njim i zaklepetava. Tokrat je 
Nina pritegnila pozornost dveh 
prijaznih priletnih zamejcev, ki 
sta nas začela spraševati, kako in 
kaj, kje živiva in  s čim se ukvarja
va. Povedala sva o možu, ki je iz
gubil službo, o tem, da ne vemo, 
kako bo s pokojnino, in kmalu je 
pogovor zašel tja, kjer nas, vseh, 
čevelj najbolj žuli. H krizi, k eko
nomski krizi, ki je še do predlan
skim lebdela nekje daleč od naše
ga vsakdana, sedaj pa je tako 
prekleto resnična in  otipljiva, da 
jo že vsi občutim o na lastni koži. 
Možakar, čvrst in  pokončen, pa 
hitrega koraka, prisodila sem mu 
nekaj manj kot sedemdeset let, je 
žalostno vzdihnil in  se zamislil 
nad tem, kar sva pripovedovala. 
Žalostno je zrl nekam  v dolino, 
tja, kjer je bil sicer doma, in  nam

Konec leta je čas obraču
nov. Kateri so bili v rhun 
ci tega leta 2012 v našem 

športu? Zagotovo sta najlepše 
strani v teh dvanajstih mesecih 
zapisala jadralca sesljanske Čupe

Jaš Farneti in Simon Sivitz Košu
ta, ki sta v Aucklandu na Novi 
Zelandiji postala m ladinska sve
tovna prvaka v olimpijskem raz
redu 470. 21-letna ta len ta s 
tržaškega Krasa, varovanca kopr
skega trenerja Matjaža Antonaca, 
sta za las zgrešila tudi prestižni 
državni članski naslov, ki se jima 
je izm uznil za pičlo točko. Še 
enkrat pa sta potrdila -  kot smo 
preko teh stolpcev večkrat ugo
tavljali -  da sta resna kandidata 
za olimpijske igre v Rio de Janei- 
ru, ki so zdaj n jun  prim arn i 
športni cilj.
Velik dosežek so dosegli nogo-

zaupal, kako m u je težko. Delal 
je dolgo let, da je prišel do pokoj
nine, dostojne pokojnine, upal 
je, da si bosta z ženo lahko neko
liko oddahnila in  razvedrila. La
ni pa m u je sin, petdeset let star, 
ostal brez službe. Zaradi stečaja. 
Nikoli si nisem  mislil, se je izpo
vedal, da bom  moral pri osemde
setih letih "ravnati" sina. Bog mi 
daj zdravja, čim dlje hočem  žive
ti, saj vem, da pri svojih letih re
vež ne bo več našel dostojne služ
be. Žena samo molči in  pritrjuje. 
Na srečo sta oba zdrava in  upata, 
da bosta sina in  njegovo družino 
lahko podpirala, dokler se ne bo
do spet postavili na lastne noge. 
Tudi če pri osemdesetih letih to 
ni lahko in  čeprav skeli v dno 
duše. Sicer je povsod hudo, tako 
v Sloveniji kot v Italiji, m orda v 
Sloveniji še bolj, ker je trenutno 
položaj brezizhoden. In se pogo
varjamo o otrocih, ki gredo v šo
lo lačni, starši pa nim ajo denarja 
za šolsko kosilo. Ponekod v Slo
veniji se že pojavljajo botri, ki 
skušajo otrokom pom agat s pri
spevki. Edini smo si, da je že ze
lo hudo, ko so otroci lačni. In ža
lostno. In nedopustno. Težko mi 
je, ko se poslovimo od prijaznih 
sogovornikov, samo prijeten 
sprehod jim a želim  in  zdravja, 
besede kot "vesele praznike" ali 
"srečno novo leto" bi zvenele za- 
smehovalno.
Toliko negotovosti in  bolečine je 
vse okoli mene, da se teh praz
nikov, ki prihajajo, ne m orem  ve
seliti. Samo m ir skušam najti v

metaši repenskega Krasa, ki so se 
s prvim  m estom  v deželni elitni 
ligi drugič prebili v m eddeželno 
polpoklicno D ligo. Vtis so precej 
pokvarili od septem bra dalje, ko 
se je začela pustolovščina m ed

m očnim i četrtoligaši, ki zanje žal 
poteka v znam enju porazov. 
Veliko zadoščenj je bilo tudi na 
košarkarskih igriščih. Jadran se 
je preko drugega m esta v red
nem  delu lanske državne C divi
zije uvrstil v play-off in  tu  prišel 
do tretje tekme polfinala. Podob
no je bilo z Borom v deželni C li
gi, m edtem  ko je tu  Breg preho
dil še korak več, saj si je drugo le
to zapored zagotovil nastop v ve
likem finalu za zgodovinsko na
predovanje, ponovno pa je klo
nil v od ločilnem  tretjem  
dvoboju. Izkazali so se tudi naši 
najviše postavljeni odbojkarji,

teh dneh, m ir in  tišino. Prijatelj 
m i je povedal, da sem vse preveč 
žalostna, da se nič več ne smejem 
in da so tudi moja pisanja žalost
na. Vem, a m eni n i do smeha, 
priznam, ni mi do radoživosti in 
do veselja, ni m i do dovtipov in 
razposajenega pripovedovanja. 
Vse preveč je nam reč gorja in  bo
lečine okoli mene. Ni m inil te
den dni, odkar sem bila po ura
dih zaradi taščine pokojnine. Vr
sta, dolga vrsta, ljudje so stali v 
tišini, nekateri so sedeli, večina 
jih je gledala v tla in  treznila sa
mo, ko se je na ekranu zamenja
la številka. Spomnila sem se, da 
so nekdaj ljudje v vrsti veselo 
kramljali. Predvsem v tem  času, 
ko so se bližali p razn ik i... Sedaj 
pa tišina, ki jo je včasih zmotil sa
m o glas nestrpne uradnice za 
pultom . Prisluhnila sem ji, pri
letnem u možakarju je razlagala, 
da so m u po sodnem  postopku 
zarubili del pokojnine ... zaradi 
dolgov. Gospa pri sosednjem  
okencu je im ela podoben p ro 
blem  ... samo toliko m i pustite, 
da bom  dostojno živela, je prosi
la, da bom  pom agala otrokom. 
Ostali smo molče čakali, da bo 
m o prišli na vrsto, in  gledali tiste, 
ki so odhajali s sklonjeno glavo 
... Zaradi obupa, pa tudi zaradi 
sramu. Ker tega niso bili vajeni 
... nihče izmed nas ni bil vajen. 
So stvari, ki jih človek ne pozabi, 
so besede, ki dolgo odzvanjajo v 
ušesih, so trenutki, ki se jih ne da 
izbrisati in  pozabiti. Vse več jih 
je, kot je okoli nas vse več tistih, 
ki na koncu meseca ne vedo, 
kako in  kaj. Pa ne samo brezpo
selni ali upokojenci, tudi ljudje, 
ki so doslej dostojno živeli, ne 
potratno, a vsaj dostojno, so se
daj v škripcih. Srednjega razreda 
ni več, m nožica tistih, ki so na 
pragu preživetja, je vse večja, na 
drugem  polu pa se pri redkih po
sameznikih kopiči bogastvo. In

zastopniki Sloge Tabor, ki so se v 
sezoni 2011/2012 obdržali v zah
tevni državni B2 ligi, v kateri so 
letos še izboljšali učinek. In ne 
sm em o pozabiti, da so Matej 
Černič, Loris M ania' in  Damir 
Kosmina še naprej poklicni od
bojkarji na najvišji ravni. Jeseni 
je Černič dobil novega delodajal
ca pri turškem  Fenerbahčeju, s 
katerim  je že osvojil ugledni do
mači superpokal.
M ednarodno sceno so okusile, 
in  to dokaj uspešno, tudi sloven
ske športnice, ki nastopajo za ita
lijanska društva. N am iznote
niška igralka Lisa Ridolfi je bila 
spet italijanska klubska p r
vakinja v dresu milanskega San- 
donateseja in  je z reprezentanco 
prvič častno nastopila na eki
pnem  svetovnem prvenstvu. Na 
m ladinskih  evropskih prvenst
v ih  sta sodelovali tud i gim na- 
stičarka Tea Ugrin (Artistica 81) 
in  skakalka v vodo Sofia Carciot- 
ti, ki je tudi m ladinska državna 
prvakinja s stolpa. Kljub tem u da 
je M artina Pecchiar (Jolly) v tem  
letu tekm ovala rahlo  pod 
pričakovanji, je vendarle osvojila 
b ronasto  kolajno na m lad in 
skem evropskem prvenstvu v 
um etnostnem  kotalkanju, kar ni 
od m uh.
Pri tem  naj dodamo, da je ženski 
šport v slovenskih društvih v Ita
liji v  resnici v splošnem v hudi 
krizi, tud i odbojkarski projekt 
Zalet o združevanju m oči na 
Tržaškem še ni obrodil pričako
vanih  rezultatov. Našem u gi
banju je -  poleg izjem no hudega 
finančnega okvira, ki je v bistvu 
skupen za vse sektorje in  o kate
rem  je predsednik Združenja slo
venskih športnih društev v Italiji 
Jure Kufersin opozoril tud i na 
vsakoletni predstavitvi zamejske
ga športa na novinarski konfe
renci novem bra v Ljubljani -  
kričeče primanjkovala določena 
vloga na londonski olimpijadi, 
na kateri so bili naši tekmovalci 
povsem odsotni. Srečno v 2013!

HC

m ene je še najbolj strah tega, da 
se dogajajo stvari, ki se niso niko
li dogajale. Da bi bili otroci lačni 
..., to se pri nas, v tem  našem  
zahodnem  svetu že dolgo, dolgo 
ni dogajalo.
M edtem  ko m i vse te žalostne 
misli rojijo po glavi, se vse okoli 
m ene prižigajo luči, reklame va
bijo k nakupovanju, slišati je 
praznično glasbo. A vse je tako 
daleč ... in  tako neresnično.
Še lani smo, ob tem  času, vsakič, 
ko smo se pritoževali nad vsak
danjim i tegobam i, izrazili 
upanje, da bo naslednje leto

boljše. In še verjeli smo. Letos si 
tega še nihče ni upal izreči, saj vsi 
vemo, da drugo leto ne bo boljše. 
Na dnu srca upam o samo, da ne 
bi bilo slabše.
In vendar bi v tem  vlažnem de
cembru rada na veliko napisala 
besedo srečno. Vsem tistim, ki so 
mi blizu, ki jih im am  rada, pa tu 
di vsem tistim , ki te besede ne 
poznajo več, kot ne poznajo več 
upanja. Rada bi pisala o ure
sničitvi želja, o uspehih, o sreči, 
a si skoraj ne upam, da bi ne zve
nelo smešno. Nekaj pa vendarle 
ostaja v tem  letu, ki prihaja sredi

nič kaj spodbudnih  napovedi. 
Ostaja nam  življenje, ki je naj
lepši dar, ki ga im am o, ostaja 
nam  zdravje, dokler ga je še kaj, 
smo bogati, ostajata nam  sonce 
in  poletje, tega blišča nam  nihče 
ne more vzeti, ostajajo nam  gore 
in  gozdovi, tako lepa je dežela, v 
kateri živimo. In ostaja nam  
morje, ki nam  pripoveduje o dalj
n ih  obzorjih, o sanjah in  m odri
ni. In o življenju, ki se kljub vse
m u nadaljuje in  nosi v nedrjih  
borno, komaj izrečeno, a vendar 
tako trdoživo besedo ... UPANJE.

SuziPertot
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Priznam, da nikdar nisem bil dober recitator, ne v 
osnovni šoli in ne kasneje, pesmi sem se sicer naučil 
na pamet, a jih nikdar nisem znal lepo podajati, tudi 
danes nerad berem na glas drugih in svoje pesmi, zra
ven dodam še to, da si nisem in si ne zapomnim veliko 
pesmi na pamet. Nekaj pesmi pa je takih, ki so se mi 
"usedle za vedno v spomin", mislim, da me najbolj tu
di označujejo, saj si drugače ne morem razlagati, zakaj 
prav tiste pesmi znam na pamet, če ne celih, pa vsaj ti
ste verze, ki so se me najbolj dotaknili in so za vedno 
ostali v meni, kot del mene so in včasih se mi zgodi, 
da si jih sam zrecitiram na glas, če pa na glas ne, vsaj v 
mislih.
Težko bi rekel, kateri verzi so mi najlepši, tudi 
najljubših verzov ne morem kar tako navesti, raje bi 
rekel, da so mi nekatere pesmi tako ljube, da enostav
no brez njih ne morem.
Če pomislim na pesnika s Krasa, ne morem mimo 
Srečkovih "preprostih besed", seveda so tu še druge 
Kosovelove umetnine, a to o preprostih besedah me je 
najbolj ganilo in sem tudi danes mnenja, da so naj
lepše pesmi tiste, v katerih so zložene preproste bese
de tako, da nagovarjajo vse nas, preproste ljudi. Njego
ve besede pojejo, zares pojejo:
"Vse te besede bi morale biti 
dehteče kot borova morja, 
jutranje zvezde, ki ugašajo 
ob zarji iznad pogorja... "
Če pomislim na rodni dom, mi pride v misli takoj Pe
snikova Vrba, samo ime svoje rojstne vasi dam name
sto rojstne vasi Franceta Prešerna in vse teče, kot je tre
ba, prav zares:
“Ne vedel bi, kako se v strup prebrača, 
vse, kar srce si sladkega obeta; 
mi ne bila bi vera v sebe vzeta, 
ne bil viharjov notranjih b' igrača! "
Ko mi je najbolj hudo, ko se mi zazdi "vse črno”, mi 
pridejo vedno v misli Pesnikovi verzi iz njegove ne
verjetno lepe Pevcu:
"Kdo zna
noč temno razjasnit, ki tare duha!
Kdove
kragulja odgnati, ki kljuje srce 
od zora do mraka, od mraka do dne"!
Če kdaj pomislim na globino Dantejeve Božanske ko
medije, najdem isto globino v presunljivi Kettejevi pe
smi, ki me spremlja vedno, ko grem obiskat prijatelje 
in domače na Božjo njivo, zares je neverjetna mojstro
vina začetna kitica:
"Povedi, mračni me grobar, s seboj 
na zeleni, na senčni grob njegov, 
kjer križ železen, kamenit je krov, 
pod njim uživa otec svet pokoj."
In ko se s Svete Gore razgledujem po svetu, ki je moj 
in bo za vedno ostal moj dom, ker drugega nimam, 
nekje med Krnom, Krasom, Jadranom, Furlansko niži
no, celotno Goriško svobodno ujet, mi kar sami od se
be pridejo na usta verzi Gregorčičeve Soči:
"Krasna si bistra hči planin, 
brdka v prirodni si lepoti, 
ko ti prozornih globočin, 
nevihte temne srd ne moti- 
krasna si, hči planin! "
In tako naprej...
In še danes mi ni povsem jasno, kaj pomeni, da je Soča 
brdka. Ja, ja, saj so mi razložili, a me ta beseda vedno 
znova očara, samo iz te pesmi jo namreč poznam. 
Pravzaprav bi lahko še našteval, a bi bil spisek zares 
predolg.
Rad bi pa zapisal, kot trdijo tudi veliki poznavalci poe
zije, da je najtežje napisati ljubezensko pesem, da je 
ljubezenskih pesmi izjemno malo lepih, in od tistih 
maloštevilnih, ki nesporno veljajo za mojstrovine, mi 
jih je še manj všeč, kot jih je naštetih... Čisto nič sno
bovskega ni v tem, kar sem zapisal, le preprosta dejst
va naštevam; pred časom sem z odporom odložil na 
polico knjigo poezij pesnika, ki velja za klasika, a me s 
svojo ljubezensko tematiko ni prepričal, kaj šele, da bi 
se me dotaknil...
Ne, o ljubezni je treba znati pisati!
Ni naključje, če velja Visoka pesem za eno najlepših lju
bezenskih pesmi vseh časov, in ni naključje, če je 
Shakespearov sonet, ki ga tu najavajam v celoti, nekaj 
izjemnega:
“Ne, ona nima žametnih oči 
in niti kodrov mehkih kakor svila, 
če sneg je bel, ga v njenih nedrih ni 
in usta bi se od koral ločila.

Sem videl rože bele in rdeče,

na njenih licih take ne cveto 
in so dišave mnogo bolj dehteče, 
kot vonj, ki veje njeno ga telo.

Njen glas poslušam rad, četudi vem, 
da zvoki strun prijetneje zvene, 
kako boginje hodijo, ne vem,

ko ona hodi, stopa kot ljudje.
In vendar se mi zdi bolj očarljiva, 
kot vse, ki pesem jih časti lažnjiva".
Čudoviti sonet angleškega mojstra je prepesnil Janez 
Menart in mu v slovenskem jeziku dal blišč, ki ga ima 
v angleščini!
Pa vendar!
Da, pa vendar!
Če me boste na samem vprašali, katera pesem z ljube
zensko tematiko mi je najbolj, zares najbolj všeč, vam 
bom najbrž na tihem priznal, da tale:
"Bosa pojdiva, dekle, obsorej, 
bosa pojdiva prek zemlje trpeče, 
sredi razsanjanih češnjavih vej 
sežem ti nežno v dlani koprneče.

Beli so, beli so češnje cvetovi, 
temni, pretemni so talcev grobovi.
Kakor ponosni galebi nad vodo, 
taki so pali za našo svobodo.

Bosa pojdiva, dekle, obsorej, 
bosa pojdiva med bele cvetove, 
v krilo nalomiva češnjevih vej, 
da jih poneseš na talcev grobove".
Ja, to je znana Kajuhova pesem Bosa pojdiva, dekle, ob
sorej.., ki z ljubeznijo na prvi pogled nima ničesar opra
viti, a zame je prva kitica nekaj najlepšega, kar sem 
kdajkoli v poeziji prebral, razpeta je med nežnost mla
dosti in nedolžnega ter večnostjo, vrhunska poezija je 
to!
Taka, ki se vate zareže in tam ostane.
Za vedno.
Kot Zajčeva zaključna kitica iz pesmi Jalova setev, ko 
Dane na srhljiv način pove:
"Nate sem se spomnil, brat.
Tvoje bele zobe je mislila 
najina mati.
Tvoji beli mladi zobje 
so bili jalova setev".
Še danes vidim Daneta Zajca, kako je to enkratno pe
sem, tiho, nekam vase, v preteklost, onstranstvo in v 
tuzemski prt na sveže pogrnjeni mizi zagledan, g. žu
pniku Ambrožu Kodelji in meni na pamet in na glas 
povedal v Doberdobu, v župnišču. Ko je končal, nas je 
vse zazeblo in smo bili presunjeni, saj je Dane Zajc po
vedal pesem o svojem bratu, ki je kot partizan padel v 
drugi svetovni vojni, tako prepričljivo, da je njegova 
mati dobesedno stala ob nas, tista mati, ki ji sin Dane 
nameni začetna verza pesmi:
"Spoznala bi njegovo lobanjo, 
po lepih belih zobeh, je rekla mati".
Dane Zajc je napisal pesem o bratu, ki je padel.
Kot je padel brat Karla Destovnika Kajuha, kot je padel 
Kajuh sam, a smo o Kajuhu vse vedeli, o njegovem 
bratu pa, ki je padel kot nemški vojak, pa ni vedel nihče 
ničesar, razen njune matere, ki je vedno ohranila oba 
v srcu, oba svoja sina, ki ju je za vedno vzela druga sve
tovna vojna.
Na to sem mislil minuli teden, ko sem moral v Ljublja
no na neki sprejem, a sem vseeno zavil prej do Konzor
cija, kjer sta dr. Matjaž Kmecl in dr. Mihael Glavan v 
družbi urednice Mladinske knjige Nele Malečkar pred
stavljala "Enaindvajset pesmi za enaindvajset let 
življenja" Karla Destovnika Kajuha pred polnim avdi
torijem.
Vedel sem, da ne bom mogel biti dolgo na predstavit
vi knjige, ki jo je ob 90-letnici rojstva Karla Destovnika 
Kajuha izdala Mladinska knjiga, žal.
Ljubezniva Laura se mi je nasmehnila, ko sem ji pove
dal, da moram takoj naprej, le nekaj minut sem po
slušal pisca spremne besede in avtobiografije, oba ce
nim, kot cenim urednico Nelo, o literaturi znajo pri
povedovati na način, da bi še mrtve prepričali, kako 
vredno je vzeti knjigo v roke, vedno uživam, ko jih po
slušam!
In sem hvaležen Lauri, da ni rekla "Škoda, ker greš, Ju
rij"!, a vem, da je to mislila.
Urno sem jo mahnil čez Čopovo na sprejem, kjer sem 
imel med kulturnim programom čas, da sem mislil 
na Kajuhovo Bosa pojdiva... in se večkrat vprašal: "Kaj 
sploh počnem tukaj"?

Naš športni obračun ob iztekajočem se letu

Dvanajst mesecev 
vrhuncev, pa tudi težav

Simon Sivitz K ošuta in J a š  Farneti
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GORICA Krstna predstavitev pesniške zbirke Davida Bandlja Odhod

Takšni in drugačni odhodi
in prihodi

Prva uradna in  slovesna, kr
stna predstavitev tretje pe
sniške zbirke goriškega pe

snika Davida Bandlja z naslo
vom  O dhod  je potekala v ko
m orni dvorani Kulturnega cen
tra Lojze Bratuž v Gorici v pone
deljek, 17. decem bra. Zbrane je 
pozdravila predsednica Centra 
Franka Žgavec, na harm oniko je 
krajši glasbeni uvod poklonil 
M anuel Persoglia.
Nadia Roncelli, predstavnica za
ložbe Mladika, je povedala, da je 
prva pesniška zbirka Davida 
Bandlja izšla pred  dvanajstim i 
leti, druga šest let kasneje; obja

vil je tud i knjigo esejev Razbi
ranja in  žarišča, pa tudi antolo
gijo slovenskih pesnic in  pe
snikov v Italiji s pesniškim  na
slovom  Rod lepe Vide. Tretja 
zbirka je zagledala luč v Trstu 
pred slabim m esecem dni. Gre 
za izbor pesm i o tem i odhoda; 
kot je v sprem ni besedi zapisala 
Meta Kušar, se ta  prepleta s ču
tenjem  univerzalnih tem, kot so 
ljubezen, svoboda in  smrt, in to 
v jeziku, ki je vedno jasen in  ko
m unikativen.
Različne motive Bandljeve poe
zije je razčlenila profesorica in 
esejistka Vilma Purič, ki je zbirko

predstavila in  vodila pogovor s 
pesnikom . Ta doživlja pojem  
odhoda kot protislovje, je dejala; 
"odhod je navsezadnje obrnjen 
prihod". Vsa zrnca vmes, ki se 
suvajo v nasprotno stran, so hoja 
naokoli, stopanje čez prag, po 
gled v neznano, poskus dvoboja 
s časom, ki odhode neizbežno 
prinaša. O dhod, ki ga Bandelj 
zariše, ni nikoli samozadosten, 
ne vodi v prazen prostor, ne 
spodm ika tal pod  nogam i 
odhajajočega. Je napovedana 
sprememba, postanek v novem, 
svobodno gibanje, postopanje 
na zakotnih postajah in  še mar-
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Vilma Purič, David Bandelj, N ad ia  Roncelli (foto DPD)

Nekaj nad 30 razigranih šolarčkov osnovne šo
le Alojz Gradnik iz Števerjana nas je v  spremst
vu  učiteljic Nadje Bevčar, Tanje Sokol in  Emi 
Bauzon v  sredo, 12. decembra, obiskalo na  
uredništvu v  Gorici. O dgovorni urednik Jurij

Paljk jim  je na kratko navedel drobce iz zgodo
v in e našega tednika, jim  s sodelavci orisal 
vsakodnevno delo ter jih pozval, naj radi pišejo 
in  berejo. Gostje so si nato v  Galeriji Ars ogleda
li bogato razstavo Um etniki za karitas.

sikaj, pa ne samo to. Njegov po
m en je razčlenjen in  večstranski. 
Ob vsem  vidnem  in  otipljivem 
je odhod  predvsem izbira posa
m eznika in  poskus odpiranja 
novih  vrat, zavzemenje za pre
mik. Vendar tud i izbira sama po 
sebi ni povsem svobodna, kajti 
obstojajo ovire, ki včasih obr
nejo odhod v postanek. Popot
nik ne nabira samo pogledov v 
nebo, temveč pridobiva občutek 
sebe, njegova in tim a se odpira 
zavesti, da lirski jaz sliši še m ar
sikaj drugega od tega, kar njego
ve oči vidijo. Prisluškuje izzival
nem u  zvenenju novega kraja, 
čuti boleče ustaline zgodovine, 
onkraj urejenih urbanih  prosto
rov zm ore videti kaos, dojem a 
veliko več od vidnega. Požene se 
celo onkraj zemeljskega in  stopi 
v transcenden ta lnost, kjer se 
spopade s skrivnostjo m etafi
zike. Ni naključje, da v pesniško 
zbirko vključi tudi opise odho
da Boga, ki ga iz zemeljske raz
sežnosti spremlja klic odrešenja. 
V tem  opisu prednjačijo zemelj
ski elementi, vendar Bog je daleč 
od človeka, absolutni duh  in  hk
rati predpostavka realnega, slika 
vsakdana, ko revež prosi milošči
no, je skrivnost, ki je človek ne 
more zapopasti, še manj razlaga
ti ali preizkusiti; je izven m ož

ganske logike, je "preludij člo
vekove norosti, ker je človek 
preobjesten, da bi ga sprejel". 
Prikazovanje odhodov, ki 
prehajajo od harm oničnega opi
sa do razklanosti, in  n ihan je 
odhodov  se izostri na končni 
odhod v prozni pesmi Soba 264, 
kjer je v bistvu opisana sm rt. 
Vendar je beseda skorajda neiz
rekljiva, je dejala prof. Puričeva, 
in jo pesnik težko imenuje. To je 
lahko slovo v "zm atranih" očeh, 
odtekanje reke, misel na smrt, 
izguba zavesti. Pesniški jaz vsto
pa v pokrajino grozljive boleči
ne, ki zajame telesnost in  se "kot 
pajkova mreža ovije okoli srca". 
Krutega dejstva ne prem aga niti 
dejavnost duha. Ta odhod  je od 
vseh najdrznejši. Tu se odprejo 
težka vrata končne osamljenosti 
človeka, ki je pahnjen  v drugač
no, nadaljnje bivanje.
O dhodi pesnika u trujajo, b re
m enijo s spom ini, prinašajo 
trpka spoznanja, vodijo v 
osam ljenost. Vendar m ednje 
vnese svetlo razsežnost, p riho 
de, ki osebku dajejo zanos in ga 
navdajajo z nadihom  sprem em 
be. So svetla vsebina, ki je prisot
na predvsem v pesmi z ljubezen
sko in očetovsko motiviko. Zlasti 
m otiv starševstva je "ena najin- 
tenzivnejših Bandljevih vsebin".

Luč prihoda nove
ga bitja na svet je 
sm iselna in  pravo 
razodetje, ki razmi
ga šelestenje zraka, 
diši po neskončno
sti, osvetli notranji 
p rostor praznine. 
"Ta m otiv je za slo
vensko pesništvo 
zelo inovativen, 
presega vkaluplje- 
ne vizije očetovst
va, prerašča običaj
ne delitve vlog pri 

odnosu do otrok in  partnerke". 
O tem  je pesnik dejal, da je "pri
staš dosti bolj fluidnega staršev
stva, v katerem  je očetu dano  
malo bolj slediti vzgoji otrok, tu 
di čustveni razsežnosti. Konec 
koncev je v m oškem , če je ko
likor toliko senzibilen, nu jno 
prisotna no ta ženskosti, kakor je 
tu d i v ženski p riso tna no ta 
moškosti".
Med opisanim i odhodi in  priho
di so še vsa vm esna stanja oz. 
naš svet, kjer se ena čez drugo 
kopičijo podobe, izmišljeni ver
zi lovijo fragm ente doživetij. 
Med izrazitejše dosežke pesniške 
zbirke sodi po m nenju  esejistke 
nova drža lirskega subjekta, ki v 
kaosu vsega izbira in  čuti svojo 
zm ožnost, da se požene nad 
vsakdanjost in jo ozavesti, širi do 
brezm ejnosti občutek sebe ter si 
kljub jezi in  občutku nem oči iz
bori nekaj drobcev sveta zase. 
Gre za negacijo razgrajenega 
subjekta, ki so ga izpovedovali 
pesniki drugega povojnega vala. 
"Katera vrata danes odpirajo ver
zi"?, je Bandlja m ed drugim  
vprašala Vilma Purič v zanim i
vem  pogovoru. Pesnik je odgo
voril, da se sodobna slovenska 
poezija m očno  obrača v sm er 
metafizike, v iskanje odnosa z 
njo. "Zanima me, kaj bo iz tega".

£

T

l  r / «

Novi naročniki bodo prejeli v dar letošnjo 
knjižno zbirko Goriške Mohorjeve družbe; 
ki jo sestavljajo naslednje knjige:

- KOLEDAR GMD 2013
- Mariza Perat: GORICA - NJENE ZANIMIVOSTI IN NjEN ČAS
- Doris Jarc: SKRIVNOST NONE GENOVEFE
- Floriana Stefani , Danilo Sedmak: JADRANSKA OAZA

NAROČNINA ZA LETO 2012:
za Italijo 45,00 evrov  
za Slovenijo 48,00 evrov  
za inozem stvo  100,00 evrov

PODPORNA NAROČNINA: 100,00 evrov

Obiščite nas tudi na naši spletni strani www.noviglas.eu ali na: 
www.facebook. com/noviglas, www. twitter. com/novigias, www.youtube.com/noviglas


